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У ЦЕНТРІ УВАГИ 
 

Під головуванням Президента відбулося 

 засідання Комітету з економічних реформ 
 
25 серпня під головуванням Президента України В. Януковича відбулося 

засідання Комітету з економічних реформ. 
У вступному слові глава держави нагадав, що на поперед- ньому засіданні 

було затверджено Програму економічних реформ, яка окреслює стратегію 
перетворень у країні. «Ми затвердили плани-графіки реалізації реформ, що 
передбачають створення нової законодавчої бази, нормативних актів, необхідних 
для реформування економіки країни», – сказав В. Янукович. 

Сьогодні, переконаний Президент, потрібно сконцентруватися на реалізації 
проектів, що можуть якісно змінити обличчя України, відкриють для неї нову 
перспективу, матимуть вирішальне значення для економічної безпеки та 
гуманітарного розвитку. 

«Ці проекти отримають статус національних, і кожен буде доведений до 
успішного завершення», – підкреслив В. Янукович. 

Глава держави окреслив національні пріоритети, в рамках яких 
реалізовуватимуться зазначені проекти. Йдеться, зокрема, про нову енергетику і, 
відповідно, відповіді на питання щодо забезпечення енергобезпеки України; нову 
якість життя, де мають бути розв’язані питання доступного житла, якісного 
медичного обслуговування, переходу до світових стандартів освіти, вирішення 
проблем довкілля тощо. 

Ще одним пріоритетом Президент назвав розвиток інфраструктури. «Ми 
маємо повернути роль України у транспортних потоках, що значною мірою була 
втрачена за останні роки на користь наших сусідів», – підкреслив Президент. 

На переконання глави держави, надзвичайно важливим є розгляд проекту 
«Олімпійська надія-2022», і досвід з проведення Євро-2012 нам багато дасть у 
цьому сенсі. «Я впевнений, що ми вже сьогодні повинні вивчати той досвід, і що 
стосується «Олімпійської надії-2022 – маємо взятися за це питання дуже серйозно. 
Тоді буде надія», – сказав В. Янукович. 

Президент підкреслив, що розглядає зазначені національні проекти як 
майданчики реального втілення та досягнення практичного результату реформ в 
Україні. «Вважаю, що вони відповідають найбільш нагальним проблемам 
реформування національної економіки», – сказав глава держави, додавши, що 
механізми їх реалізації, безумовно, будуть інноваційними. На переконання            
В. Януковича, тут потрібно розраховувати насамперед не на бюджетні кошти, а на 
інструменти державно-приватного партнерства та залучення інвестицій у 
національну економіку. 
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В. Янукович окремо наголосив, що під час реалізації національних проектів 
мають бути продемонстровані кращі практичні результати роботи з внутрішніми 
та зовнішніми інвесторами. «Очікую практичної демонстрації того, що працювати 
інвестору в Україні стало простіше, що держава вкладає реальний зміст у слово 
«партнер» для інвестора», – підкреслив Президент.  

На переконання глави держави, у цьому ключі необхідно буде 
започатковувати нові підходи у державному керуванні. Йдеться, зокрема, про 
перехід до проектного менеджменту. «Взаємодія з міжнародними організаціями, 
іноземними інвесторами, донорами, приватними партнерами – це буде наша 
постійна робота», – сказав В. Янукович. Відтак необхідні організаційні зміни 
будуть зроблені як у рамках Комітету з економічних реформ, так і в рамках роботи 
уряду. 

Президент запропонував створити у рамках Комітету з економічних реформ 
робочу групу з питань національних проектів, що напрацьовуватиме конкретні 
пропозиції, які потім розглядатиме комітет. 

В. Янукович нагадав, що в уряді створено спеціальне агентство з керування 
національними проектами, яке має в тісній співпраці з Державним агентством з 
інвестицій та розвитку і профільними міністерствами забезпечити вичерпну 
реалізацію схвалених комітетом проектів. 

За словами Президента, на першому етапі йдеться про технічну підготовку 
проектів, яка має здійснюватися першокласними фахівцями на рівні світових 
стандартів – із забезпеченням їх відпрацювання не тільки в уряді, а й на рівні 
міжнародних організацій. 

Глава держави звернув особливу увагу на важливість активної роботи з 
інвесторами, яка має включати не тільки пошук і зацікавлення потенційних 
партнерів, а й супроводження їх у відносинах з українськими органами 
центральної та місцевої влади. «Фактично, це має бути представник інвестора у 
системі державної влади України. І це абсолютно нормальна практика», – додав   
В. Янукович. 

Президент також відзначив важливість моніторингу та контролю за 
реалізацією проектів. Глава держави доручив Прем’єр-міністру М. Азарову 
тримати питання національних проектів на особистому контролі та доповідати про 
результати цієї роботи на кожному засіданні Комітету з економічних реформ. 

«Створене Агентство з керування проектами повинно стати майданчиком для 
збору та впровадження ініціатив і нових ідей, і в першу чергу – від 
підприємницького середовища, наукових кіл, що мають стати базою для реалізації 
національних проектів», – сказав Президент, додавши, що в цій роботі необхідно 
уникнути надмірної бюрократизації та дублювання функцій. 

У своєму виступі Президент також назвав одним із пріоритетних напрямів 
реформування національної економіки покращення умов для розвитку бізнесу. 
Передусім йдеться про дерегуляцію дозвільної системи та рішуче скорочення 
ліцензій. «Це питання є наріжним каменем, який стримує сьогодні розвиток 
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підприємництва, бізнесу і надходження інвестицій в Україну. Нам, безумовно, 
треба подумати і зробити конкретні реальні кроки. І ми будемо це робити», – 
сказав В. Янукович. 

Президент нагадав, що Кабмін вже прийняв рішення про скорочення на 50 % 
кількості дозволів. «Ми домовилися, що рухаємося до 10 % від того, що було. І 
конкретизувати це питання ми будемо найближчим часом», – сказав В. Янукович. 

Глава держави також підписав чергові доручення уряду, які стосуються 
прискорення дерегуляції. «Переконаний: до кінця року цілком реально цю роботу 
завершити. Наша мета – припинити побори і знущання над бізнесом», – сказав           
В. Янукович, вкотре наголосивши, що формула відносин між державою і бізнесом 
має бути прозорою. 

«Ліцензії та дозволи мають бути потрібні тільки для тих видів діяльності, що 
пов’язані з підвищеним ризиком для життя та здоров’я людей», – переконаний 
Президент. За словами глави держави, питання дерегуляції дозвільної системи та 
скорочення ліцензій буде предметом розгляду також на наступному засіданні 
Комітету з економічних реформ (Офіційне інтернет-представництво 
Президента України (http://www.president.gov.ua). – 2010. – 25.08). 

 
 

Аналітичний ракурс 
 

Т. Гранчак, канд. іст. наук, 

зав. відділу СІАЗ НБУВ 

День Независимости в Украине 
 
24 августа Украина отпраздновала 19-й День Независимости. 
Во всех городах страны прошли праздничные мероприятия, а в небе над 

Киевом, Севастополем, Одессой, Керчью, Винницей, Львовом, Житомиром, Ровно 
и Днепропетровском зажглись фейерверки. В Киеве в честь 19-й годовщины 
независимости салютовали 20 залпами с пяти позиций – Владимирской горки, 
площадки возле музея Великой Отечественной войны, парка Победы, проспекта 
Маяковского, стадиона Национального университета обороны. 

Мероприятия по случаю праздника начались с молебна, в котором приняли 
участие Президент В. Янукович, Премьер-министр Н. Азаров и Председатель 
Верховной Рады В. Литвин. В отличие от прежних лет, молебен прошел не в 
Софии Киевской (с представителями разных конфессий), а в Киево-Печерской 
лавре, и проводил его глава УПЦ МП митрополит Владимир. 

После молебна Президент с Премьером и спикером возложили венки к 
памятникам Т. Шевченко и М. Грушевскому, после чего приняли участие в 



 5

торжественных мероприятиях на Майдане Незалежности. В своем выступлении на 
Майдане Президент поздравил Украинский народ с Днем Независимости.            
В. Янукович отметил, что «главной причиной хаоса и регресса, продолжавшихся 
последние пять лет, была политическая нестабильность». Поэтому 
первоочередным заданием стало прекращение «вакханалии в высших эшелонах 
руководства, налаживание тесного взаимодействия с парламентским 
большинством и на этой основе выстраивание вертикали исполнительной власти». 
По словам Президента, «данный процесс продолжается, но проблема уже 
решена».  

Глава государства также отметил, что «настоящая независимость 
«основывается на фундаменте экономической свободы, свободы человека как 
гражданина, свободы слова. Независимость без свободы – это не настоящая 
независимость». Следовательно целью осуществляемых властью реформ            
В. Янукович определил превращение независимости из красивого слова в 
реальность. 

«Мои реформы имеют системный характер. Они охватывают все сферы 
жизни страны. Их целью является превращение Украины в демократическое, 
экономически развитое социальное государство, в котором каждый гражданин 
имеет условия для самореализации и развития. Гуманизация общества, 
модернизация экономики, достижение европейских стандартов жизни – вот те 
задания, которые мы ставим перед собой в ближайшей перспективе», – 
подчеркнул Президент. 

В этой связи В. Янукович в очередной раз подчеркнул, что евроинтеграция 
остается приоритетным направлением внешней политики Украины. «Впервые за 
все годы независимости мы приблизились к приобретению ассоциированного 
членства в Европейском Союзе, и я убежден, что саммит «Украина – ЕС», 
который пройдет осенью этого года, станет определяющим шагом вперед на этом 
пути», – отметил глава государства. 

Также, в соответствии его высказываниями, нормализация отношений 
Украины с Российской Федерацией не только не является помехой процессу 
европейской интеграции, а наоборот – способствует ему. По убеждению 
Президента, «объединенной Европе нужная экономически сильная, 
демократическая Украина, которая совместно с Россией способствует укреплению 
стабильности не только в регионе Центрально-Восточной Европы, но и на всем 
евразийском просторанстве». 

Также В. Янукович обратил внимание на то, что на наивысший уровень был 
поднят двусторонний диалог с США. «Отказавшись от высокообогащенного 
урана, мы не только поддержали инициативу нашего партнера. Мы сделали 
дежурный весомый взнос в создание безъядерного мира. И этот шаг нашел 
поддержку и был положительно воспринят нашими партнерами как в США, так и 
во всем мире», – подчеркнул он. 

«Демократический мир положительно и с большим вниманием воспринимает 
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процессы, которые происходят в Украине в последнее время. В том числе и в 
таких важных сферах, как свобода слова. Я не исключаю, что обеспечение 
фундаментального права гражданина или журналиста свободно выражать свою 
позицию через средства массовой информации может наткнуться на определенные 
препятствия в отдельных масс-медиа. Но я хочу с полной ответственностью 
заявить, что государство никоим образом не причастно к таким случаям. Здесь 
речь идет, скорее, о конфликтах интересов в бизнес-среде владельцев СМИ, 
которые оппозиционные силы пытаются представить международному 
сообществу как попытки ограничить свободу слова в Украине. Мы открыты для 
любой общественной или другой организации, которая захочет выучить состояние 
дел с сохранением свободы слова в нашем государстве, и это является 
свидетельством того, что нам здесь нечего скрывать», – заявил В. Янукович и 
добавил, что со своей стороны как Гарант Конституции сделает все возможное, 
чтобы не допустить наименьших проявлений давления на медиа, с чьей стороны 
они не предпринимались бы. 

Завершая выступление, Президент изложил свое видение оновленной 
Украины: «Я вижу оновленную Украину как государство со стойкой 
политической системой и готов предложить обществу ее формулу. 

Это – сильный Президент, у которого есть практические рычаги координации 
и контроля над реализацией ключевых вопросов реформ и стратегического курса 
государства. 

Это – компетентный и политически структурированный парламент с сильной 
коалицией и влиятельной оппозицией. 

Это – ответственная и профессиональная исполнительная власть, в которой 
нет «неприкосновенных» министров или глав администраций. 

Это – экономически обеспеченное и ответственное перед местными 
общинами самоуправление. 

Это – независимые, справедливые суды, которым верят граждане Украины. 
Как Президент, я буду прилагать все усилия, чтобы построить такую 

Украину». 
В свою очередь, лидер оппозиции Ю. Тимошенко обратилась к своим 

сторонникам в Киеве у подножья памятника Тарасу Шевченко. 
Как отметили обозреватели, «ожидание выступления лидера БЮТ оказалось 

сильнее самого обращения», поскольку ему не доставало конкретного наполнения. 
Ю. Тимошенко стремилась изложить сторонникам программное видение 
политического будущего страны, при этом практически не сказав ничего нового, 
хотя в информационном пространстве ее пристуствие не ощущалось более месяца 
и, таким образом, лидер БЮТ имела достаточно времени на переосмысление 
ситуации. В связи с этим в СМИ констатируется, что «новых идей политик, 
претендующий на лидерство в оппозиции, не предложил – Тимошенко выступает 
в своем репертуаре, продолжая эксплуатировать потенциал собственной харизмы. 
Падение рейтинга популярности «сердечников» заставляет их лидера искать 
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новые пути консолидации команды, но пока украинского прорыва на этом 
направлении не наблюдается». 

Торжественные мероприятия по случаю Дня Независимости прошли и в 
других городах Украины. Как отмечает «Сегодня», более всего востребованной 
оказалась тема вышиванок и государственного флага. Так, в Донецке 23 августа 
возле мэрии развернули 10-метровый флаг Украины, а в Одессе флаг вообще 
сшили размером 19 метров. Его развернули на Потемкинской лестнице, после 
этого разрезали на 200 уменьшенных копий и раздали всем, кто пришел на 
Приморский бульвар в вышиванках. На следующий день на главной лестнице 
Одессы можно было увидеть «живую карту Украины» – больше 200 человек в 
вышиванках выстроились по нарисованному ранее контуру нашей страны и спели 
хором гимн Украины. Вышиванки также стали главной темой праздника в Ивано-
Франковске (люди в сорочках ездили в общественном транспорте бесплатно), во 
Львове (памятники нарядили в вышитые рубашки), в Луцке (около 2000 человек в 
сорочках образовали живой тризуб) и даже в Москве (молодежь в украинской 
национальной одежде прошлась местами российской столицы, которые связаны с 
Украиной: например, мост Хмельницкого, памятник Лесе Украинке). Самый 
большой в стране сине-желтый государственный флаг длиной 9,5 км ко Дню 
Независимости Украины развернули в Тернополе. Как сообщает сайт 
«Тернопільська правда», в воскресенье в ходе акции «Ровесник Независимости», 
инициатором которой была Тернопольская областная государственная 
администрация, 2010 молодых участников из всех районов Тернопольской 
области установили новый рекорд Украины, развернув самый большой флаг.  

Главный праздник Украины вышел далеко за пределы страны. Его отмечали 
во всём мире – от Москвы до Чикаго.  

В столице России День Независимомти Украины отметили флэш-мобом: 
было организовано шествие в вышиванках по улицам, названия которых связаны с 
Украиной – мост Хмельницкого, гоголевский и Украинские бульвары, набережная 
Шевченко. Чтобы получить приз – коробку украинских конфет, нужно было 
выполнить задачу сложнее – правильно произнести слово «паляниця». 

В Чикаго в районе под названием «Украинская деревня» преобладали сине-
жёлтых тона. Были украшены не только здания, но и машины. Накануне прошли 
Украинские дни в Чикаго.  

Национальный украинский праздник отмечали и в столице Европейского 
союза. Символ Брюсселя – скульптуру Manneken Pis («писающий мальчик») – в 
День Независимости Украины переодели в украинский казацкий костюм. Как 
сообщил один из организаторов акции, автор проекта «парк Киевская Русь»            
В. Янченко, идея празднования Дня Независимости в столице Европейского 
Союза Брюсселе подтверждает, что Киев является культурным и политическим 
центром Европы так же, как Брюссель является столицей современного 
Евросоюза.  

Возложением венков к мемориалам жертвам Голодомора 1932-1933 гг., 
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борцам за свободу Украины 1818-1920 гг., а также к памятнику Тарасу Шевченко 
отметили День Независимости Украины в Варшаве. В православном храме 
святого Иоанна на Вольском кладбище столицы Польши состоялась также Святая 
Литургия во славу Украинского государства и его народа.  

«Мы сегодня чтим память людей, которые ценой своей жизни строили 
независимость нашего Государства. Отмечая этот праздник, мы отдаем дань 
уважения мировому украинству, которое тяжелым трудом и борьбой приближало 
восстановление независимости Украины», – сказал после возложения венков 
Чрезвычайный и Полномочный Посол Украины в Польше М. Мальский.  

Торжественное мероприятие в Варшаве состоялось при участии дипломатов 
Посольства Украины в РП, украинского общества Польши в сопровождении 
почетного караула Войска Польского. 

В целом же, по оценкам СМИ, новая власть в Украине отметила очередную 
годовщину Независимости относительно скромно, в отличие от времен 
президентства В. Ющенко. Хотя, это не вызвало общественного резонанса а, 
скорее, было вполне ожидаемым: еще в мае обозреватели обращали внимание на 
то, что при В. Януковиче главным праздником страны будет День Победы, а не 
День Независимости (в частности, показательным стал перенос военного парада с 
24 августа на 9 мая). Во многом это соответствует настроениям населения, 
которое, по данным соцопросов, считает 9 Мая более важным праздником, чем            
24 августа. С другой стороны, это соответствует и основной геополитической 
линии новой власти: не выпячивать на первый план тезис «Украина – не Россия».  

Для Президента В. Януковича независимость Украины состоит не столько в 
ее отличии от соседних держав, сколько в экономической самостоятельности. В 
этом плане ключевыми являются слова Президента о своей главной цели: «Власть 
делает все для обретения Украиной экономической независимости. Потому что 
настоящая независимость основывается именно на этом фундаменте». Можно не 
сомневаться, что в данном случае Виктор Федорович говорит искренне, ведь 
«экономическая независимость» страны фактически означает, что экономика 
страны будет находиться под контролем отечественного бизнеса, который либо 
находится внутри нынешней власти, либо является ее союзником.  

 
 

Л. Чуприна, зав. відділу СІАЗ НБУВ 

«Третя сила» на місцевих виборах-2010 
 
Ряд політичних партій, які на тлі боротьби «біло-синіх» і «помаранчевих» за 

електоральні настрої позиціонують себе як альтернативну, третю силу (зокрема, 
«Сильна Україна», «Фронт змін», «Громадянська позиція»), на місцевих виборах 
можуть скласти конкуренцію парламентським партіям. 

Водночас закон про місцеві вибори, який Верховна Рада прийняла 10 липня, 



 9

значно звузив можливості як «малолітніх» партій, так і тих, які збиралися «у похід 
за мандатами» не поодинці, а блоками. Заборона на «блокову» участь у місцевих 
виборах і допуск лише партійних осередків, які були зареєстровані не пізніше, ніж 
за рік до виборів, підштовхують «обділених» цим законом шукати шляхи виходу з 
ситуації. 

Положення нового закону насамперед торкнулися проектів, які виникли 
відносно недавно і ще не встигли як слід «обжитися» на місцях. У списку якраз 
представники «третьої сили» – і «Сильна Україна» С. Тігіпка, і «Фронт змін»             
А. Яценюка, і «Громадянська позиція» А. Гриценка. Ці партії далеко не всюди 
мають місцеві осередки, щонайменше, з річною реєстрацією.  

Ситуація ускладнена ще й тим, що закон про місцеві вибори, який начебто 
зменшив їх партійну складову, насправді цілим рядом обмежень і 
розширювальних тлумачень прив’язав до однієї партії. Тієї, що на момент виборів 
буде при владі.  

Новий закон про місцеві вибори, як вважає директор Інституту управління ім. 
Горшеніна В. Фесенко, – це стратегічний інструмент, що дає змогу, крім усього 
іншого, узяти під контроль поведінку місцевих еліт. З його допомогою легко 
ідентифікувати політичне «забарвлення», щоб відразу можна було визначити – хто 
свій, хто чужий.  

Процес цей, судячи із «сигналів з місць», уже почався. Скандал довкола так 
званої «політичної паспортизації» районів розгорівся на Заході країни. 
Райадміністраціям доручено заповнювати анкети з 20 питань. У них ідеться про 
політичні погляди керівників підприємств й установ, впливових людей району, 
про те, кого підтримували на президентських виборах і з ким з них можлива 
співпраця. Представники влади заспокоюють: ідеться всього лише про «звичайне 
вивчення соціально-політичної ситуації на місцях».  

За словами політтехнологів, близьких до ПР, кожній впливовій персоні 
місцевого масштабу, що користується підтримкою людей, надійде пропозиція – 
балотуватися в депутати або мери від Партії регіонів. При цьому не важливо, чи 
збирається ця людина висуватися від іншої політсили – «народно-литвинівської», 
«комуністичної», або навіть опозиційної, чи планує взагалі обиратися. Без 
особливих зусиль пройти у владу, та ще за підтримки тієї партії, що «направляє і 
керує», – пропозиція, від якої важко відмовитися. Тим більше, що відмова буде 
розцінена як прояв ворожості.  

Селекція потрібних кандидатів, вважає директор Інституту управління ім. 
Горшеніна, супроводжуватиметься «відсіюванням кандидатів, що становлять 
загрозу для партії, через суди і виборчі комісії». Тим більше, що в статтях закону, 
які стосуються повноважень виборчкомів, немає вичерпного переліку підстав для 
зняття кандидата з реєстрації. Отже, можливі розширювальні тлумачення і 
волюнтаристські рішення. 

Якою буде тактика політичних сил, «ущемлених» новим законом? Перший 
крок – звернення до Конституційного Суду. Незважаючи на пропрезидентську 



 10

більшість у суді, вважає директор політико-правових програм Українського 
центру ім. Разумкова Ю. Якименко, воно (звернення. – Ред.) може бути 
результативним. У законі є статті, що потребують тлумачення КС. Наприклад, 
можна говорити про обмеження права громадян, що не належать до політичних 
партій, балотуватися на пост мера або депутата-одномандатника. А таке звуження 
прав заборонене Конституцією. При сприятливому рішенні суду внесення такої 
поправки до закону можливе. Тим більше, що Партія регіонів, судячи із заяв 
лідерів, готова її врахувати.  

Ще одна реальна дорога в місцеві ради політсилам, що потерпіли від нового 
закону, – висунення своїх кандидатів іншими партіями, фінансово слабкими для 
власної участі у виборах, але які мають розгалужену мережу місцевих організацій. 
Іншими словами, партія «Х» домовлятиметься із партією «Y», щоб отримати для 
себе певну кількість місць у «чужому» списку. Чи щоб партія «Y» погодилася 
висунути кандидата від партії «X» у мажоритарному окрузі як свого. 

Є й інший варіант: купити чи орендувати кілька осередків чужої партії (може 
бути й маловідома, головне – щоб з річною «пропискою» потрібних місцевих 
організацій) і просувати своїх людей під її «парасолькою». Тільки виборчу 
кампанію доведеться спланувати так, щоб виборці зрозуміли, що під чужим 
прапором іде свій кандидат. 

Дехто, як наприклад «ЄЦ», пропонує партійний «дах» без купівлі-продажу, 
але, звісно, не без власного зиску.  

«Сильна Україна» (СУ) С. Тігіпка внаслідок запровадження «вікового 
цензу» для партій на місцевих виборах втратить близько 700 партосередків з 1200. 
Лише 452 осередки зареєстровані за рік до виборів. 

Лідер партії вбачає вихід у тому, щоб домовлятися з партіями, осередки яких 
були зареєстровані за рік до виборів.  

С. Тігіпко уточнив, що це партії, «які не будуть на щось дуже серйозне 
претендувати, які не мають відповідних рейтингів. ...Можливо, будемо укладати з 
ними якісь угоди. Можливо, будемо їх людей запрошувати до себе в партію чи в 
наш блок у місцевій владі. І в такий спосіб будемо просувати своїх людей. Завжди 
будемо писати: ці люди ідуть за підтримки “Сильної України”«, – наголосив він.  

Тим часом СУ швидко нарощує потенціал. Рейтинг партії коливається від 7 % 
до 11 %, а за останні місяці понад 15 тис. осіб вступили до її лав. Сьогодні в 
«Сильній Україні» уже близько 52 тис. членів. 

«Похід у владу» не приніс С. Тігіпку, як на це сподівалися його опоненти, 
негативу. Посідаючи посаду віце-прем’єра, він активно позиціонує себе як 
реформатора, практично єдиного адепта проведення економічних перетворень у 
країні. Роль вибрана вдало: вона дає змогу робити гучні й резонансні заяви, а в 
разі відставки – піти з влади зі шлейфом нереалізованих задумок.  

Причому нинішня відсутність ідеологічного стрижня в С. Тігіпка – для нього 
не «мінус», а швидше «плюс», бо дає широке поле для маневру, робить його 
гнучким і маловразливим.  
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Сила С. Тігіпка сьогодні саме в тому, що він ще вільний вирішувати, ким 
стати і куди піти. Найближчий час покаже, на що вистачить рішучості в «героя 
журнальних обкладинок». Але сьогодні зрозуміло: СУ прагне стати молодшим 
партнером Партії регіонів, щоб не лише ситуативно відітнути шматок владного 
пирога, а й створити плацдарм для участі в парламентських виборах. 

Місцеві вибори можуть стати не лише тріумфальним зміцненням позицій 
Партії регіонів, а й процедурою природного відбору союзників партії влади. 
Очевидно, що в деяких регіонах країни ПР знадобиться підтримка інших партій, а 
там недалеко і до формування альянсів з прицілом на парламентські вибори. 

Найімовірнішими союзниками Партії регіонів сьогодні видаються «Сильна 
Україна» С. Тігіпка і «Єдиний центр» В. Балоги. Обидві політичні сили 
необтяжені ідеологічними надмірностями (на відміну від комуністів) і мають 
необхідний досвід, у кожного з них власна історія стосунків з В. Януковичем.  

На думку В. Фесенка, влада поділиться ресурсом із «Сильною Україною», 
насамперед, у районах Центральної і Західної України, де СУ, Народна партія 
Литвина повинні відбирати голоси у Ю. Тимошенко.  

Водночас у випадку з С. Тігіпком спостерігається традиційна українська 
особливість перебування політиків в органах державної влади: нібито й у владі, 
але трішечки до неї опозиційний. Мотивація нескладна: адже уряд, який вдається 
до непопулярних кроків у соціальній та економічній сферах, не може 
розраховувати на високі рейтинги аж до парламентських виборів. Крім того, 
проведення реформ, які дадуть значний економічний ефект, потребує бюджетних 
коштів і тривалого часу, а вибори завжди відбуваються раніше. 

Сьогодні С. Тігіпко грамотно провокує не стільки самого В. Януковича, 
скільки його команду на створення йому образу опозиціонера – одні публічні 
заяви про брак політичної волі для проведення реформ з вуст віце-прем’єра чого 
варті.  

Створений у ЗМІ імідж реформатора також починає тиснути на лідера СУ. Є 
енергійний реформатор, його енергійність видно, а реформи ні. 

Коментуючи заяву С. Тігіпка про готовність співробітничати з 
представниками опозиційних сил у регіонах, директор Інституту глобальних 
стратегій В. Карасьов висловив думку, що С. Тігіпко перед виборами в місцеві 
ради намагається відмежуватися від Партії регіонів, оскільки виникає запитання, 
що це за «Сильна Україна», яка перебуває у фарватері ПР, яка не може в уряді 
мати своєї позиції, своєї особи і проводити реформи, про які заявляє С. Тігіпко. 
Крім того, він, мовляв, відчуває настрої людей у регіонах, і особливо на Сході 
країни. Вони сьогодні не задоволені, або точніше – разчаровані політикою влади, 
яка в руках Партії регіонів. Тому потрібно погратися в опозицію, переконаний 
політолог. 

Утім тенденції до легкої опозиційності С. Тігіпка не настільки сильні й стійкі, 
щоб розцінювати їх як намір перейти в опозицію, принаймні до початку місцевих 
виборів. Передвиборна риторика швидше свідчить про високі амбіції лідера СУ 
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щодо виборів як місцевих, так і до парламенту та готовність у зв’язку з цим 
співпрацювати на Сході з ПР, а на Заході і в Центрі – з БЮТ.  

Інша справа, що не з усіма групами неоднорідної ПР стосунки складаються 
добре. Показова в цьому сенсі й резонансна стаття з журналу «Євроатлантика», 
оприлюднена на сайті «Українська правда», що стосується діянь С. Тігіпка 
шестирічної давнини, коли тодішній голова Нацбанку очолював виборчий штаб 
кандидата в президенти В. Януковича. Автор статті Д. Понамарчук, який останні 
роки працює як політтехнолог та спеціаліст з питань преси в Партії регіонів. 
Зокрема, під час виборів 2010 р. Д. Понамарчук очолював прес-центр             
В. Януковича в готелі InterContinental. Нинішній викид компромату частина 
коментаторів розцінює, як замовлений удар по лідерові СУ.  

Більше того, за словами заступника голови партії «Сильна Україна»            
К. Бондаренка, на місцях проти СУ ведеться активна робота – представники Партії 
регіонів у багатьох регіонах «викручують руки» кадрам С. Тігіпка: мовляв, 
визначайтеся, переходьте до нас. Наприклад, в Ізмаїлі Одеський губернатор            
Е. Матвійчук чинив відвертий тиск на кандидата від СУ А. Абрамченка, щоб він 
увійшов у Партію регіонів, а коли той відмовився, то там просто-напросто 
скасували вибори, хоч це й суперечило рішенню Конституційного Суду. 

Чи інший приклад: на Закарпатті на члена СУ, директора Межигірського 
заповідника чиниться відвертий тиск, щоб він переходив у Партію регіонів. 
Подібні сигнали надходять і зі Сходу України, тобто це явище – повсюдне.  

Чи не найчастіше прізвище С. Тігіпка останнім часом вживається у контексті 
критики його діяльності представниками Комуністичної партії України. За 
останній час вони встигли заявити й про те, що від «його реформ багаті стають ще 
багатшими, а бідні – ще біднішими», і про наміри КПУ ініціювати відставку            
С. Тігіпка, і навіть про те, що С. Тігіпко лобіює інтереси зернотрейдерів… (Кость 
Бондаренко: С. Тигипко впевнений, що стане Президентом. – Главком 
(http://glavcom.ua) – 2010. – 12.08). 

Сьогодні лідер «Сильної України» оцінює свої позиції достатньо міцними для 
того, щоб заявити: у разі утисків його партії під час місцевих виборів, він не піде 
на співпрацю з такими силами, а створити більшість у місцевих органах влади без 
СУ буде досить важко. Схоже, ідеться не в останню чергу про партнерів по 
коаліції. 

Як видається, С. Тігіпко сам не поспішатиме з переходом в опозицію, доки 
підштовхування його до цього не набере критичної маси, оскільки нині 
першочерговим завданням лідер СУ вважає організаційну розбудову партії та 
входження її у владні структури.  

Тож СУ розпочала активну виборчу кампанію. За словами С. Тігіпка, усі 
штаби партії вже розгорнуті, іде активний набір людей у партію, а в регіонах 
України проводиться праймеріз – внутрішньопартійне проміжне голосування. 
Технологія праймеріз покликана зробити прозорішою систему вибору кандидатів 
на посаду міських голів та депутатів місцевих рад. Вона передбачає попередні 
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вибори кандидатів членами місцевого осередку партії. 
Лідер «Сильної України» вважає, що такий механізм визначення кандидатів 

для участі у виборах повинен стати невід’ємною частиною оновленої політичної 
реальності України. «Коли будуть вибори до Верховної Ради, ми знову будемо 
проводити праймеріз – уже на національному рівні. І я особисто братиму в них 
участь, конкуруватиму з іншими партійцями за право очолити список “Сильної 
України” до Верховної Ради», – заявив С. Тігіпко. 

Новий для України механізм визначення рейтингу кандидатів на місцеві 
вибори викликав помірний скепсис у експертів.  

Система обирання кандидатів на участь у виборах серед однопартійців та 
населення була створена в США для того, щоб усунути суперечності всередині 
партії, а не підвищити власний рейтинг. В українських праймеріз – свої 
уточнення: щоб і люди задоволені були, і політиків не обділити. Фактично, 
система формування списків на цих виборах не зміниться, проте будь-які 
консультації з населенням усі гордо називають праймеріз, хоча це й відрізняється 
від класичної процедури попередніх виборів.  

Так, проф. політології А. Гарань не виключив, що українські праймеріз є, 
швидше, політрекламою, ніж виборами. Його здивував намір партії «Сильна 
Україна» дати можливість брати участь у внутрішньопартійному голосуванні 
будь-яким особам. Наприклад, у США голосують «люди, які асоціюють себе з 
певною партією й стежать за її розвитком».  

Крім того, що праймеріз – це передвиборна технологія, у випадку з            
С. Тігіпком це ще й може бути досить відвертою бізнес-пропозицією цілому ряду 
місцевих еліт.  

У кампанії С. Тігіпка привертає увагу ще один аспект – використання 
інтернет-технологій. Видається логічним, що технології, які застосовуються 
окремими політиками або політичними партіями у виборчих кампаніях, можуть 
бути своєрідним індикатором розуміння ними тенденцій розвитку сучасного світу. 
І однієї з таких технологій, як показав 2008 р., є Інтернет. 

Перед президентською кампанією в штабах ще були сумніви щодо 
доцільності виділення коштів на проведення політичних веб-кампаній. Основними 
аргументами «проти» були порівняно невелика кількість користувачів і 
особливості цільової аудиторії основних кандидатів. Проте на місцевих виборах 
таке аргументування вже не актуальне. Особливо для кандидатів і партій, які 
«працюватимуть» у Донецьку, Харкові, Одесі, Львові, Дніпропетровську і, 
зрозуміло, у Києві. За даними Bigmir)net, у травні 2010 р. в Київському регіоні 
кількість унікальних браузерів, що зробили більше одного перегляду сторінки за 
місяць, наближається до 9 млн. Навіть якщо припустити, що кожний киянин 
користується одразу двома комп’ютерами для входження в мережу (робочим і 
домашнім), а так само з урахуванням приїжджих киян, що голосують в інших 
містах, кількості користувачів, що залишилася, – потенційних виборців вистачить 
будь-якій політичній силі для отримання більшості місць у Київраді. За таких 
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умов ігнорування могутнього засобу комунікації з виборцем – невиправдане. Нині 
онлайн-кампанії практично стартували у трьох кандидатів – С. Тігіпка,            
А. Яценюка та Ю. Тимошенко. Але поки всі вони далекі від досконалості й 
нагадують розмиті копії успішних веб-кампаній західних політиків. Скажімо, один 
з фаворитів попередніх виборів, С. Тігіпко, після найвдалішої онлайн-кампанії 
серед інших кандидатів, починає місцеві вибори з кроку назад. Офіційний веб-
сайт партії «Сильна Україна» значно поступається за своєю технологічною та 
комунікативною витонченістю не тільки персональному сайту її лідера, але й 
багатьом партіям, які є в парламенті. По суті, ми бачимо лише одну ідею на сайті, 
що повторює борди, – асоціацію С. Тігіпка з «Сильною Україною». Фактично, 
проблема з контентом залишається невирішеною ще з часів президентської 
кампанії. Можливо, ми побачимо щось цікаве ближче до завершення виборчого 
процесу. Наприклад, досить перспективною ініціативою попередньої кампанії 
були відео-відповіді лідера партії на питання інтернет-користувачів. Проте 
організаторам кампанії не вдалося реалізувати весь потенціал проекту: часто 
навіть автори запитань не були інформовані про отримання відповідних 
відповідей. Можливо, саме для вирішення проблеми з контентом був запущений 
внутрішньопартійний праймеріз, що має проходити на сайті партії. Але, знову ж 
таки, тимчасові рамки не дадуть змоги взяти участь у ньому великій кількості 
виборців. Водночас «Сильна Україна» стала першою політичною партією, що 
відкрила свою офіційну групу в соціальній мережі «В контакте». Під час минулої 
президентської кампанії С. Тігіпко так само був єдиним кандидатом з офіційною 
сторінкою в цій мережі.  

Ще одним заходом «СУ», що має посилити увагу до неї, буде з’їзд партії, 
який, як очікується, пройде після 10 вересня і стане інформаційним приводом для 
демонстрації активності «Сильної України».  

 «Фронт змін» А. Яценюка серед партій, які виникли на уламках «Нашої 
України», сьогодні найбільш впливова та рейтингова – її підтримує близько 4 %. 

З президентської виборчої кампанії А. Яценюк запам’ятався людям своїми 
незрозумілими мілітаристськими біл-бордами, дещо проросійською (порівняно з 
НУ – НС) риторикою та відірваними від життя гаслами. Тому з реального 
претендента на президентське крісло він уже за декілька місяців перетворився на 
простого кандидата. Після виборів його, очевидно, покинули багато спонсорів, 
тому зникла реклама. 

Звертає на себе увагу поширена в ЗМІ думка про те, що А. Яценюк розгубив 
величезний потенціал перед президентськими виборами внаслідок помилкової 
стратегії та провально проведеної кампанії. Скотившись із загальнонаціонального 
лідерства з рейтингом у 14 % до популярності в межах соціологічної статистичної 
погрішності, А. Яценюк і сьогодні, за оцінками експертів, продовжує робити 
помилку за помилкою. Не визначившись з ідеологічною позицією, не зробивши 
однозначного вибору власного місця в політичній системі координат у 
поствиборний період, він і далі марнує свій потенціал.  
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Незважаючи на різку опозиційну риторику, А. Яценюк заявляє, що він не 
опозиція, а альтернатива: «Я не в опозиції, я пропоную альтернативу, а не просто 
глуху опозицію. Фактично під кожен законопроект, який вноситься Партією 
регіонів, ми вносимо альтернативу. Під кожну тему, яка сьогодні турбує 
суспільство, я вношу відповідний законопроект». 

До місцевих виборів партія А. Яценюка змінила дизайн прапорів, щоб не так 
відштовхувати від себе людей, і більше не використовує проросійську риторику, 
оскільки може здобути підтримку в основному в західних областях. 

Новий закон про вибори значно обмежив можливості «Фронту змін», і 
народний депутат України А. Яценюк звернувся до Конституційного Суду 
України з вимогою визнати закон або окремі його положення неконституційним. 
 У тексті документа, поданого до Конституційного Суду, ідеться про те, що ряд 
положень чинного закону про місцеві вибори грубо порушує конституційні права 
громадян і не відповідає нормам Основного закону. Зокрема, серед оскаржуваних 
положень А. Яценюк зазначає: 

– право на формування територіальних виборчих комісій за поданням 
місцевих осередків лише тих партій, які є в парламенті; 

– право Центральної виборчої комісії з власної ініціативи скасовувати 
рішення територіальних виборчих комісій і встановлювати результати відповідних 
місцевих виборів; 

– право виборчих комісій у день голосування, під час підрахунку голосів, 
установленні підсумків виборів приймати рішення більшістю голосів присутніх 
членів комісії, незалежно від кількості присутніх членів відповідної комісії; 

– право висувати кандидатами в депутати до місцевих рад лише тих осередків 
політичних партій, що були зареєстровані не менше ніж за рік до дня виборів.  

Справді, проблем у партії А. Яценюка у зв’язку з прийняттям закону значно 
більше, ніж в інших партій. На сьогодні з 686 партійних осередків «Фронт змін» за 
рік до виборів зареєстровано тільки 19. До облрад у ряді регіонів (на Волині, 
Дніпропетровщині, Житомирщині, Закарпатті, Кіровоградщині, Луганщині, 
Рівненщині, Херсонщині та Хмельниччині) для «фронтовиків» двері автоматично 
зачинені.  

Тому напевне він буде домовлятися з владою чи з партіями, які мають 
розгалужену інфраструктуру, але не мають рейтингу. Зокрема, А. Яценюк заявив, 
що у зв’язку з неможливістю повноформатно взяти участь у виборах в усіх 
областях партія візьме участь у виборах до обласних рад у 18-ти регіонах, а також 
виставить своїх кандидатів у всіх мажоритарних округах.  

Водночас він наголосив, що цей закон підштовхне опозицію до об’єднання. 
«Оскільки закон передбачає, що фактично виборчі комісії контролюють 
представники ПР і закон передбачає монополізацію влади – це змусить опозицію 
об’єднатися на тлі відсторонення її від місцевих виборів», – підсумував політик. 
Він переконаний у тому, що після місцевих виборів у багатьох місцевих радах 
будуть створені опозиційні більшості.  
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15 липня на засіданні «Уряду змін» політик спрогнозував на осінь 
об’єднавчий процес опозиційних сил. Ці вибори, за його словами, будуть тестом 
як для «Фронту змін», так і для всіх демократичних сил.  

А. Яценюк і його команда у виборчій кампанії намагалися активно 
використовують інтернет-технології, зокрема соціальні мережі. Це й не дивно, 
особливо враховуючи загальновідоме значення цих мереж у гучній кампанії            
Б. Обами. Водночас, не обійшлося без конфузів. Блогосфера пам’ятає, як під час 
президентської кампанії співробітник штабу, відповідальний за наповнення блогу 
кандидата, припустився брутальних висловлювань на адресу одного з відвідувачів. 
Не встигла стартувати кампанія до місцевих органів влади, як той самий блог від 
імені А. Яценюка публікує записи про його підтримку рейдерских технологій і 
лобіювання інтересів своїх спонсорів. У результаті партія «Фронт змін» 
опублікувала заяву з закликом вважати недостовірною інформацію, розміщену на 
офіційних сторінках А. Яценюка в соціальних мережах 
(http://www.seychas.ua/politics/2010/7/26/digest/80347.htm). 

Можливо, «легкість», з якою штаб «Фронту змін» узяв паузу у використанні 
громадських соціальних мереж, пояснюється ставкою на власну соціальну мережу 
«Київ змін». Цей амбітний проект фактично повторює мережу Б. Обами зразка 
2008 р. І ніхто не ставив би під сумнів ефективність подібної технології, якби вона 
застосовувалася в країні з розвинутими традиціями політичного волонтерства. Але 
якщо ми говоримо про українські реалії, то нині людей, які погодяться 
безкоштовно брати участь у мітингах, агітувати сусідів і розносити листівки по 
поштових скриньках, знайдеться небагато.  

З’їзд «Фронту змін» запланований на вересень 2010 р. Дату, місце й час 
проведення з’їзду найближчим часом погоджуватимуть на рівні керівних органів 
партії.  

Що стосується «Громадянської позиції» (ГП) А. Гриценка, то у місцевих 
виборах-2010 зможуть взяти участь 106 осередків партії, які мають річний термін 
реєстрації. Ще 66 організацій опинилися за бортом з огляду на пізнішу 
реєстрацію.  

Наприклад, з 12 місцевих організацій «Громадянської позиції», 
зареєстрованих у районах і містах Львівщини, річну «прописку» має лише 
Львівська обласна організація партії. А це означає, що у регіоні «позиціонери» 
зможуть балотуватися лише до обласної ради (крім сільських і селищних рад, на 
виборах до яких можна виставити своїх людей як самовисуванців). 

А. Гриценко, обраний головою партії «Громадянська позиція» на з’їзді партії 
11 червня, одразу заявив, що його політична сила братиме участь у всіх 
прийдешніх виборах – як у місцеві ради, так і до Верховної Ради. Він також 
заявив, що ГП готова координувати свої дії з іншими політичними силами у 
випадках, коли «влада приймає рішення, які загрожують суверенітету української 
держави та її національній безпеці».  

Політичні експерти вважають, що в «Громадянської позиції» є шанси 
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подолати 3-відсотковий бар’єр.  
Директор Інституту глобальних стратегій В. Карасьов зазначає, що до 

початку виборчої кампанії рейтинг А. Гриценка перебуває в межах 1,8–2 % і 
демонструє непогану динаміку, порівняно з президентськими виборами. З огляду 
на заборону брати участь у місцевих виборах іменним блокам, особистий рейтинг 
А. Гриценка необхідно буде терміново екстраполювати на партійний. В. Карасьов 
вважає, що політична сила А. Гриценка потенційно здатна дещо потіснити 
нинішніх фаворитів. «Він працюватиме на електоральному полі як БЮТ, “Нашої 
України” та Арсенія Яценюка, так і Партії регіонів, а через якийсь час, я 
впевнений, до нього нарешті потягнуться потенційні інвестори», – вважає експерт. 

Минулого тижня лідер «Громадянської позиції» оприлюднив адресованого 
йому листа від В. Балоги з пропозицією створити з «Єдиним центром» спільну 
партію для участі в місцевих виборах (у посланні йшлося про те, що такі ж 
запрошення В. Балога розіслав й іншим «обраним» партіям). «У “Єдиного 
Центру” є достатній ресурс, щоб під партійним прапором досягти широкого 
представництва у місцевих органах влади», – цитата з листа. У ЗМІ такий хід 
багато хто розцінив, як намір ЄЦ залатати свою діряву репутацію чужим брендом 
в обмін на партійний притулок для «обділених» новим законом про місцеві 
вибори. А. Гриценко від такого бартеру відмовився. Він заявив, що його політична 
сила не має наміру об’єднуватися з «Єдиним центром», і підкреслив, що краще 
його партія піде на місцеві вибори «меншим числом, проте буде гарантувати нову 
якість місцевої влади, місцевого депутата від “Громадянської позиції”«. 

Було вирішено, що співпраця та координація дій «Громадянської позиції» з 
«Єдиним центром», так само як і з іншими опозиційними партіями, доцільна й 
можлива як у Верховній Раді, так і в регіонах. Зокрема, для протидії владі в 
питаннях обмеження або втрати суверенітету української держави, створення 
загроз національній безпеці й масового порушення прав і свобод громадян.  

А. Гриценко заперечує можливість приєднання ГП до об’єднаної опозиції. На 
його думку, в Україні немає єдиної опозиції. Є опозиція, розрізнена, з 
обтяжуючою історією взаємних звинувачень, зрад, з історією неефективної роботи 
в той час, коли вона сама перебувала у владі, з лідерами, яким виборець не довіряє 
та більше не довірить керування країною. Тіньовий Кабмін міг би бути 
представлений професійнішими фігурами (ніж є на сьогодні). Крім того, деякі 
опозиціонери є такими лише за назвою. Насправді вони хотіли б отримати 
портфелі від нової влади й активно співробітничають з нею. Такую опозицію 
об’єднати неможливо. Можна лише координувати спільні дії в тих випадках, коли 
це життєво необхідно для країни.  

На даному етапі «Громадянська позиція» не планує об’єднуватися або 
зливатися з іншими партіями. Не завершивши процес побудови партійних 
структур, ставити питання про які-небудь об’єднання, тим більше про розпуск, 
нелогічно. 

На майбутніх місцевих виборах «Громадянська позиція» висуватиме людей 
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лише там, де в неї є достойні кандидати та де А. Гриценко на минулих виборах як 
кандидат у Президенти, отримав найбільшу підтримку. Це, наприклад, Черкаська 
область (у деяких населених пунктах від 6 % до 24 % голосів виборців). Це 
Тернопіль, де за А. Гриценка проголосовали 5,3 %. Також у Києві, у Львівській, 
Хмельницькій, Івано-Франківській, Сумській і Чернігівській областях, у Вінниці, 
на Волині та деяких інших. У Криму цього разу ГП участі в виборах не братиме, 
щоб не розпорошувати сили й ресурси. 

Напередодні місцевих виборів ГП слабо «розкручена» й мало представлена в 
масс-медіа (щоправда, активно й оперативно оновлюються матеріали 
персонального сайту А. Гриценка). Сам же А. Гриценко, на думку багатьох, так до 
кінця й не розкрився як політик. Він все ще має потенціал, який, проте, не 
поспішає використовувати. Чого не вистачає А. Гриценку – питання 
неоднозначне. Хтось говорить – харизми, хтось – команди, і всі – грошей. 

Загалом, як бачимо, політико-правові умови проведення місцевих виборів, 
зумовлені прийняттям нового закону, не лише звужують можливості партій, які 
вважають себе «третьою силою», а й дещо підштовхують їх до інших двох сил 
(влади й опозиції) у пошуках шляхів максимальної реалізації своїх виборчих 
амбіцій. При цьому представники «третьої сили», кожен з різною мірою 
успішності в різних регіонах, не лише складуть конкуренцію парламенським 
партіям, а й стануть важливим чинником формування післявиборчих коаліцій у 
місцевих органах влади. Час покаже, для кого з них місцеві вибори стали 
входженням у владні структури, а для кого – тільки пробою сил перед майбутніми 
парламентськими виборами. 

 
 

С. Горова, влас. кор. СІАЗ НБУВ 

Г. Зюганов на тропе славянофильства? 
 
Лидер Коммунистической партии Российской Федерации, депутат Госдумы 

РФ Г. Зюганов выступает за воссоединение России, Украины и Беларуси, считая, 
что таким образом бывшие союзные республики будут более 
конкурентоспособными в Европе и в целом – в мире. Об этом он сказал 17 августа 
в Симферополе. 

«Я считаю: наша общая трагедия, что в 1991 году мы не уберегли единую 
страну. Для меня русские – это великороссы, малороссы и белороссы. Я считаю, 
что главная трагедия наших народов – разделение, которое тогда состоялось. Оно 
противоестественно, аномально, аморально, а во многом – преступно. Поэтому 
воссоединение и взаимодействие России, Украины и Беларуси для меня является 
главной стратегической задачей. Неслучайно я каждый год приезжаю в Крым, в 
Украину, в Беларусь и все делаю для того, чтобы срастить порванные сосуды, 
узлы и никому не платить своего рода дань. К сожалению, за тот развал мы все 
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платим жуткую, страшную дань», – цитирует слова лидера КПРФ www.odnako.org 
(17.08.2010). 

 По мнению Г. Зюганова, у России, Украины и Беларуси не будет 
«исторического будущего», если они не объединятся. «Если мы складываем 
(потенциалы) – мы конкуренты (в мире и в Европе), мы в состоянии иметь 
колоссальный потенциал и быть субъектами мировой истории. Если нет, будут по 
очереди эксплуатировать и огромную, богатую недрами Россию, и «щирую» 
Украину, и славную, трудолюбивую Беларусь – и никакой перспективы, что мы 
будем субъектами этой большой политики – нет, мы будем обслугой», – сказал 
лидер КПРФ. «Я настойчиво призывал и призываю российские, украинские, 
белорусские власти все сделать для того, чтобы срастить порванные узлы и 
сосуды», – добавил Г. Зюганов. 

Следует отметить, что данное предложение лидера КПРФ достаточно активно 
комментируется экспертами в СМИ. Так, директор Института стран СНГ            
К. Затулин считает, что идея лидера российских коммунистов Г. Зюганова о 
создании государства трех восточнославянских народов прекрасна, но в 
ближайшей перспективе несбыточна. «Это тот случай, когда Зюганов, в принципе, 
прав. Другое дело, что возможность такого союза на данный момент в том 
варианте, в котором предлагает Зюганов, не просматривается, ибо политические 
элиты заинтересованы в сохранении независимости и имеют свои собственные 
цели, они состоялись в рамках действующих государственных образований. И 
нужны очень веские аргументы или критическая ситуация, чтобы они качнулись в 
сторону создания полноценного союза трех государств или даже просто 
объединения трех государств в одно целое. Поэтому эта идея слишком 
прекрасная, чтобы быть на сегодняшний день правдой в политическом смысле», – 
отметил К. Затулин (Затулин: для объединения Украины, России и Беларуси 
нужен какой-то катаклизм // From-ua.com (http://www.from-ua.com). – 2010. – 
18.08). 

В свою очередь, В. Портников (Центр политических технологий (РФ), 
похоже, не принял данное событие всерьез, оценивая его как проведение лидером 
российских коммунистов Г. Зюгановым летних каникул с пользой – 
использование возможности поддержать коммунистов Крыма в преддверии 
выборов в Верховный Совет автономии, а заодно – напомнить о давней 
коммунистической ностальгии по единому и нерушимому Советскому Союзу. 
«Правда, ностальгия получается какая-то ненастоящая и ограниченная – теперь 
Зюганов мечтает исключительно об объединении Украины, России и Беларуси. 
Остальные бывшие советские республики для Геннадия Андреевича как бы и не 
существуют. И это не удивительно – за годы, прошедшие после краха бывшего 
Советского Союза и КПСС, наследники нерушимой империи превратились в 
самых настоящих шовинистов. И объединение им теперь видится исключительно 
в православно-расовых красках, а значит, ограничивается тремя бывшими 
советскими республиками, отвечающими новой коммунистической идеологии, 
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далекой от показного пролетарского интернационализма эпохи Ленина и Сталина, 
зато максимально приближенной к славянофильской утопии позапрошлого 
столетия, когда о коммунизме и слыхом не слыхивали, зато задумывались об 
объединении славян» (NEWSru.ua (http://rus.newsru.ua). – 2010. – 18.08). 

По мнению В. Портникова с объединением этим как-то не очень получается. 
Г. Зюганов делает свое заявление как раз в разгар российско-белорусского 
конфликта. Казалось бы, все мечты КПРФ – по крайней мере, на белорусском 
направлении – исполнились. Ради создания союзного государства России и 
Беларуси российские коммунисты даже отказались в свое время поддерживать 
белорусских единомышленников, оказавшихся в результате в оппозиции             
А. Лукашенко. Зато коммунисты российские стали верными и преданными 
сторонниками Александра Григорьевича и теперь вынуждены наблюдать, как 
белорусский президент становится одним из самых жестких критиков Москвы и 
не знает, что сделать, чтобы его сограждане забыли идею объединения с Россией, 
как страшный сон.  

«Что же осталось? – вопрошает эксперт. – Присоединять Украину? Боюсь, с 
этим у товарища Зюганова будут еще большие проблемы. Даже сам факт его 
отпуска в Крыму вряд ли содействует взаимопониманию двух стран – ведь, по 
сути, Геннадий Зюганов приехал поддержать ту часть украинских коммунистов, 
которые сейчас занимают наиболее жесткую позицию по отношению к новой 
власти. Л. Грач критикует В. Януковича похлеще В. Ющенко и Ю. Тимошенко, и 
Г. Зюганов не может не замечать, что участвует в совершенно особой 
предвыборной кампании», – заключает свои размышления В. Портников. 

В. Горюнов (Ассоциация политических экспертов и консультантов) также 
считает, что предложение Г. Зюганова можно расценивать как благое пожелание, 
потому что «никакого влияния ни на какую реальную политическую жизнь в 
стране Зюганов сейчас не имеет» (Генералов А. Триединая Русь по-зюгановски // 
From-UA (www.from-ua.com). – 2010. – 18.08). 

В отзывах на данное событие обращает на себя внимание следующая точка 
зрения: «Я думаю, что Зюганов играет и на собственный интерес, потому что в 
России не за горами выборы в Госдуму», – отмечает украинский политолог            
В. Фесенко. По его мнению, лидер КПРФ «обрабатывает» ту часть избирателей, 
которая ориентирована на Россию, но не столько хочет реинкарнации СССР, 
сколько союзного государства славянских народов. 

Что касается реализации идей Г. Зюганова, то в этом вопросе В. Фесенко 
очень осторожен. «Как показал опыт, от озвучивания идеи до ее воплощения 
дистанция не просто очень большая, она очень ухабистая, а сам процесс очень 
болезненный. И конфликтов, и противоречий на этом пути гораздо больше, чем 
стимулов к объединению», – предупредил он, сообщает http://www.from-ua.com. 

Данное издание также приводит слова украинского писателя О. Бузины: «Я 
думаю, что действительно есть необходимость в объединении России, Украины и 
Беларуси, создании общего экономического пространства по типу Евросоюза. Но 
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этот союз должен быть равноправным, на основе взаимной выгоды, на основе 
оживления тех связей, которые были в СССР, потому что существовало единое 
экономическое пространство, и очень многие технологии взаимосвязаны», – 
отметил он.  

Писатель считает, что в словах Зюганова на самом деле нет ничего 
оригинального: идею межгосударственного образования для восточных славян 
уже озвучивали ранее неоднократно. Более того, это уже своеобразный 
политический тренд. «Несколько месяцев назад было заявление депутата Госдумы 
Федорова, который предлагал идею такого объединения со столицей в Киеве. Т. е. 
чтобы аналогом Брюсселя в Евросоюзе, как я понимаю, был Киев. Я думаю, что 
Зюганов держит нос по ветру и не хочет отступать от общих тенденций», – 
считает О. Бузина. 

«Зюганов достаточно часто выступал с подобными заявлениями, это часть его 
обычной риторики», – говорит эксперт Фонда стратегической культуры            
А. Арешев. Он добавил, что эта самая риторика довольно сложно соотносится с 
действительностью: например, в российско-белорусских отношениях надо 
говорить о прекращении информационной войны, а не об объединении.  

«Вообще, когда мы анализируем заявления, связанные с возможной 
интеграцией постсоветских республик, а ныне независимых государств, мы не 
должны забывать, что с 1991 года главенствовал совершенно иной вектор, 
связанный с развалом СССР и всяческим разделением и противопоставлением 
наших государств. Поэтому создана колоссальная инерция. Далеко не все 
заинтересованы в интеграционных проектах. Поэтому говорить о том, что мы 
после очередного заявления создадим некое совместное государство – это, по 
меньшей мере, несерьезно», – отмечает А. Арешев. 

Но, существует и крайне негативная реакция на предложение Г. Зюганова. В 
свою очередь, Крымская организация Украинской народной партии призывает 
Службу безопасности Украины выслать лидера Коммунистической партии России 
Г. Зюганова из Украины. Об этом говорится в сообщении пресс-службы УНП. 

По мнению партии, его следует выслать из страны за призывы к объединению 
России, Украины и Беларуси. 

Кроме этого, партия высказалась за объявление Министерством иностранных 
дел Г. Зюганова персоной нон грата в Украине. 

Председатель крымской организации УНП О. Фомушкин также подчеркнул, 
что лидер Компартии России нарушил законодательство Украины о местных 
выборах тем, что якобы призывал граждан голосовать на этих выборах за 
Коммунистическую партию Украины. 

Из официального заявления партии «Наша Україна» следует также, что она 
настаивает на восстановлении запрета на въезд в наше государство россиянам, 
которые позволяют себе демонстративное пренебрежение к украинцам и Украине.  

Также в партии отмечают, что если Ю. Лужков подвергал сомнению, по 
крайней мере публично, только территориальную целостность Украины, то             
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Г. Зюганов пошел дальше, и на территории суверенного европейского государства 
засомневался в самом существовании украинцев как нации, параллельно окрестив 
существование независимой Украины «трагедией» (Цензор.нет, 18.08.2010). 

В целом же заявление Г. Зюганова получило достаточно ожидаемую реакцию 
в среде комментаторов. Некоторое недоумение при этом вызывает пассивность 
политических обозревателей, находящихся на позициях, близких к 
коммунистической платформе. Они посчитали целесообразным промолчать?.. 

 
 

Законодавча влада 
 
Позачергова сесія Верховної Ради України шостого скликання відбудеться 

у понеділок, 30 серпня 2010 р. 
Відповідно до частини другої статті 83 Конституції України, частини другої 

статті 11 Регламенту Верховної Ради України у Верховній Раді України 
зареєстрована ініціатива 174 народних депутатів України щодо проведення 
позачергової сесії Верховної Ради України шостого скликання. 

У зв’язку з цим Голова Верховної Ради України повідомляє, що позачергова 
сесія Верховної Ради України шостого скликання відбудеться у понеділок,            
30 серпня 2010 року, о 10 годині. 

Відповідно до Розпорядження Голови Верховної Ради України про скликання 
позачергової сесії 30 серпня 2010 року, до розгляду за пропозиціями 174 народних 
депутатів включено такі питання: 

1) про проект закону України про внесення змін до Закону України «Про 
вибори депутатів Верховної Ради Автономної Республіки Крим, місцевих рад та 
сільських, селищних, міських голів»; 

2) про проект закону України про внесення змін до Закону України «Про 
державні гарантії відновлення заощаджень громадян України» (щодо механізму 
повернення заощаджень); 

3) про виконання заходів соціального захисту населення у зв’язку з 
формуванням тарифів на житлово-комунальні послуги (Офіційний веб-сайт 
Верховної Ради України (http://portal.rada.gov.ua). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

У Комітеті з питань науки і освіти відбулася зустріч з делегацією 
Народної Консультативної Асамблеї Республіки Індонезія на чолі з 
заступником Голови Асамблеї Лукманом Хакімом Саіфуддіном та 
надзвичайним та повноважним послом Республіки Індонезія Нінінг Сунінгсіх 
Рохадіат. 

Перший заступник Голови Комітету з питань науки і освіти М. Луцький, 
відзначивши важливість та актуальність зустрічі з представниками парламенту 
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Республіки Індонезія, привітав їх з національним святом – Днем проголошення 
Незалежності Республіки. Він також наголосив, що ця зустріч – новий суттєвий 
внесок у розвиток міжнародного співробітництва між Україною та Республікою 
Індонезія, повідомили у секретаріаті Комітету. 

В свою чергу, Лукман Хакім Саіфуддін відзначив, що метою зустрічі є 
зміцнення відносин між країнами та посилення міжпарламентських звґязків між 
Україною та Республікою Індонезія. Він наголосив, що Індонезія очікує 
призначення нового посла України. 

Нінінг Сунінгсіх Рохадіат звернула увагу що на початку вересня цього року 
планується Трете спільне засідання Міжурядової українсько-індонезійської комісії 
з питань економічного та технічного співробітництва. 

Під час заходу М. Луцький проінформував індонезійських колег про 
особливості діяльності парламенту України та роботи Комітету з питань науки і 
освіти. Директор Департаменту міжнародного співробітництва Міністерства 
освіти і науки України О. Сухолиткий розповів про особливості міжнародного 
науково-технічного та освітнього співробітництва та передав індонезійській 
делегації проект міжурядової українсько-індонезійської угоди щодо співпраці у 
галузі освіти. 

В рамках зустрічі було розглянуто можливість створення депутатської групи 
Верховної Ради України з міжпарламентських звґязків із республікою Індонезія 
(Офіційний веб-сайт Верховної Ради України (http://portal.rada.gov.ua). – 2010. – 
26.08). 

 
*** 

26 серпня під час брифінгу у парламенті, говорячи про проведення 
позачергової сесії, на якій запланований розгляд внесення змін до Закону про 
місцеві вибори, заступник Голови Верховної Ради України М. Томенко сказав, 
що «як мінімум, є кілька позитивних висновків з тривалої дискусії що 
точиться навколо цього Закону». 

Важливим моментом, на думку М. Томенка, є те, що «ми продемонстрували, 
що спільними зусиллями можна вирішити, як здавалося на першому етапі, 
нереальну проблему». Він зауважив, що БЮТ показав важливий для 
сьогоднішньої ситуації підхід, коли треба боротися не за власні партійні інтереси, 
а за інтереси всіх політичних партій. «Очевидно, що участь усіх можливих 
демократичних партій, зокрема, і тих, що знаходяться в опозиції до нинішньої 
влади, з партійної точки зору БЮТ не вигідна, натомість, ми активно боролися за 
ліквідацію антидемократичної норми про, так звані, 365 днів, і можемо сказати: ми 
захистили право всіх політичних партій брати участь у виборах», – пояснив 
заступник Голови ВР. 

Також важливим здобутком М. Томенко назвав те, що буде відмінена норма, 
яка стосується принципів формування комісій, і членами комісій, окрім 
представників партій, що мають парламентські фракції, будуть і представники від 
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інших партій та громадських організацій. 
Віце-спікер нагадав, що опозиція також наполягала на необхідності 

врахування в Законі пропозицій, які підготувала Центральна виборча комісія, 
представники територіальних виборчих комісій та місцевого самоврядування для 
оптимізації проведення виборчої кампанії. «На жаль, не дивлячись на те, що 
запропоновано внести аж 55 поправок, ціла низка пропозицій від експертів, 
фахівців та опозиції не врахована, але, навіть за таких обставин, варто оцінювати 
проведення позачергової сесії з даного питання як невеличку, але значиму 
перемогу опозиції», – підсумував він (Офіційний веб-сайт Верховної Ради 
України (http://portal.rada.gov.ua). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

Верховная Рада на внеочередном заседании рассмотрит два 
принципиальных изменения закона о местных выборах, помимо ряда 
технических изменений. Об этом сообщил председатель парламентской фракции 
Партии регионов А. Ефремов. 

 По его словам, принципиальные изменения касаются отмены требования 
регистрации местных организаций партий не позднее 1 года до дня выборов для 
получения права выдвигать своих кандидатов и увеличения состава 
избирательных комиссий на 3 членов (МинПром – информация бизнес-класса 
(minprom.com.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Фракция Блока Литвина будет определяться относительно голосования 
трех законов на внеочередной сессии Верховной Рады на заседании фракции. 
Об этом заявила народный депутат от Блока Литвина Е. Ващук. 

В свою очередь, народный депутат Украины, заместитель председателя 
партии «За Украину!» К. Ляпина заявила, что их группа обязательно соберется на 
днях и обсудит вопрос участия во внеочередном заседании. 

«Теоретически я считаю, что, если мы можем улучшить закон о местных 
выборах, то это необходимо сделать. Тем более что то, о чем идет речь, мы на 
этом акцентировали при принятии этого закона, мы отмечали, что он принимается 
недемократично, ограничивает права граждан, поэтому, если сейчас удастся этот 
изъян исправить, то это нужно приветствовать и делать раньше», – сообщила 
депутат (МинПром – информация бизнес-класса (minprom.com.ua). – 2010. – 
25.08). 

 
*** 

Киевсовет решил направить обращение в Верховную Раду с просьбой 
внести изменения в закон Украины «О столице Украины – городе Киеве» 
относительно создания (не создания) районных советов. За данное решение 
проголосовало 65 депутатов. 
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При этом голосовало около 8 депутатов от фракции БЮТ, которая приняла 
решение вообще не участвовать в этом голосовании (ProUa.com – Новости 
Украины (proua.com). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Главное юридическое управление аппарата Верховной Рады отмечает 
невозможность внесения изменений в Конституцию на внеочередной сессии 
парламента 

Об этом сообщила пресс-секретарь Председателя ВР В. Литвина О. Черная. 
Парламентские юристы критикуют политических экспертов за недостаточное 

знание Основного закона и предположения о том, что его текст может быть 
изменен на внеочередном заседании Верховной Рады (PRESIDENT.org.ua). – 
2010. – 26.08). 

 

Виконавча влада  
 
25 серпня Президент України В. Янукович провів зустріч із Міністром 

закордонних справ Сирійської Арабської Республіки Валідом Аль-Муаллімом. 
«Я переконаний, що потужного імпульсу українсько-сирійським відносинам 

має надати відновлення діалогу на найвищому рівні. В Україні вітатимуть візит 
Президента Сирії Башара Аль-Асада», – зазначив В. Янукович. 

«Ми бачимо Сирію як впливового і перспективного торговельного партнера 
України. Розраховуємо, що спільними зусиллями ми зробимо все для того, щоб 
підняти рівень наших торговельно-економічних відносин», – сказав Президент. 

Президент окремо відзначив ефективність роботи Міжурядової українсько-
сирійської комісії з торговельно-економічного та технічного співробітництва. 

В. Янукович висловив сподівання, що найближчим часом будуть вирішені 
питання, пов’язані з визнанням Сирією дипломів українських вищих навчальних 
закладів. 

 «Упевнений, що зближенню наших народів, їхньому духовному збагаченню та 
зміцненню взаємної довіри сприятиме проведення цього року Днів української 
культури в Сирії», – зазначив Президент.  

Зі свого боку Міністр закордонних справ Сирії передав Президентові України 
найкращі побажання від Президента САР та привітання з Днем незалежності 
нашої держави. 

«Ми відчули ту політичну стабільність, яка зараз панує в Україні, а також 
економічний розвиток. Прагнемо до встановлення і розбудови з Україною 
справжніх партнерських відносин задля блага наших народів», – сказав В. Аль-
Муаллім. Він висловив сподівання, що товарообіг між Україною та Сирією у 
найближчому майбутньому значно зросте (Офіційне інтернет-представництво 
Президента України (http://www.president.gov.ua). – 2010. – 25.08). 
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*** 

В Украине в нынешнем году будет открыта одна из крупнейших в Европе 
электростанций, работающая от солнечной энергии, заявляет Президент 
Украины В. Янукович. 

При этом он подчеркнул, что завод по изготовлению солнечных батарей 
будет введен в эксплуатацию в сентябре текущего года (Версии.com 
(www.versii.com). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Президент доручив Кабміну невідкладно надати гуманітарну допомогу 
Молдові.  

Рішення про надання гуманітарної допомоги прийнято з метою сприяння в 
подоланні наслідків надзвичайної ситуації, що склалася в Молдові через важкі 
погодні умови та вплив стихійних сил природи (Українська Правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Президенты Украины и России – В. Янукович и Д. Медведев – примут 
участие в автопробеге на совместной границе Брянск-Сумская область, 
сообщил заместитель министра иностранных дел РФ Г. Карасин. «Значимое 
событие – это неформальная встреча двух президентов – Д. Медведева и            
В. Януковича 17-18 сентября в рамках автопробега... в пограничной зоне между 
Украиной и Россией Брянск-Сумская область... 

После этого планируется встреча в Подмосковье», – сообщил он на встрече с 
журналистами 26 августа в Киеве. 

Ранее пресс-служба МИД Украины сообщила, что В. Янукович и Д. Медведев 
17 сентября встретятся в Шостке (Сумская обл.). Встреча президентов будет 
посвящена автопробегу Санкт-Петербург – Москва – Киев (Версии.com 
(www.versii.com). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Украина будет добиваться пересмотра газовых контрактов с Россией. Об 
этом заявил Премьер-министр Н. Азаров на заседании правительства. 

Н. Азаров также подверг критике правительство Ю. Тимошенко за 
подписание газовых соглашений в январе 2009 г., которые, по его мнению, 
являются «кабальными». Более всего Н. Азаров недоволен тем, что цена газа 
рассчитывается по формуле, которая предусматривает постоянное подорожание 
голубого топлива (МинПром – информация бизнес-класса (minprom.com.ua). – 
2010. – 25.08). 

 
*** 
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Україна розраховує підписати з Росією газову угоду, де формула розрахунку 
вартості газу дозволить знизити ціну приблизно на 30 %. 

У той же час, як повідомило джерело у Мінтопенерго, згідно з такою угодою, 
не буде застосовуватися нульове мито. 

«Ми хочемо отримувати газ за ціною країн Східної Європи, а не Західної, як 
зараз», – пояснили у Мінтопенерго. 

В обмін Україна готова збільшити закупівлю газу в Росії з 55 до 75 млрд куб. 
м на рік, а також піти на поступки в питанні створення спільного підприємства з 
«Газпромом». 

У Мінпаливенерго повідомили, що очікують від «Газпрому» пропозицій 
щодо російських родовищ, які можуть бути внесені до СП. 

За словами джерела в Мінпроменерго Росії, РФ готова почати переговори про 
перегляд міжурядових контрактів. 

«У принципі, прив’язка ціни до обсягу справедлива. Чим більше Україна 
купить, тим дешевше їй можуть продати», – пояснили в міністерстві (Українська 
правда (http://www.pravda.com.ua). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

Прем’єр-міністр України М. Азаров доручив посилити заходи з проведення 
інформаційно-роз’яснювальної роботи щодо можливості отримання 
житлових субсидій. Про це глава уряду повідомив, розпочинаючи засідання 
Кабінету Міністрів України. 

Прем’єр-міністр зазначив, що в Україні, порівняно з іншими країнами 
Європи, найнижчий процент оплати за комунальні послуги громадян від їх 
доходів. Так, за словами глави уряду, пенсіонери сплачуватимуть не більше 10 % 
доходу, а працюючі громадяни – не більше 15 % (Урядовий портал 
(http://www.kmu.gov.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Прем’єр-міністр України М. Азаров зустрівся з міністром закордонних 
справ Сирійської Арабської Республіки Валідом Аль-Муаллімом.  

Прем’єр-міністр наголосив, що готовий дати доручення на підготовку Угоди 
про створення зони вільної торгівлі між Україною та Сирійською Арабською 
Республікою, яку можна парафувати на засіданні 1 листопада. Така угода 
сприятиме збільшенню обсягів взаємної торгівлі та розширить торгово-економічне 
співробітництво.  

В свою чергу, міністр закордонних справ Сирії зазначив, що його країна 
зацікавлена в активізації двостороннього співробітництва з Україною, реалізації 
низки спільних інвестиційних проектів, розвитку співпраці в галузі морського 
судноплавства, залізничного сполучення між країнами Балтії тощо (Урядовий 
портал (http://www.kmu.gov.ua). – 2010. – 25.08). 
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*** 
Уряд розгляне низку нормативних актів, серед яких підвищення 

обороноздатності та безпеки країни, захист прав громадян України, які 
працюють за кордоном, підвищення кваліфікації держслужбовців вищого 
рангу. Про це повідомив Прем’єр-міністр України М. Азаров. 

М. Азаров наголосив, що уряд розгляне проект постанови, якою визначено 
захист прав громадян України, які працюють за кордоном, та підвищення 
відповідальності посередників за працевлаштування за кордоном. «Прийняття 
цього рішення дозволить створити умови для захисту, наприклад, українських 
моряків, які через посередників працевлаштовуються на судна іноземних 
власників», – зазначив він. 

Крім того, М. Азаров повідомив, що уряд планує ухвалити рішення щодо 
проведення тренінгів для державних службовців 1 та 2 категорій.  

Також, за його словами, уряд планує розглянути проект постанови, якою 
встановлюються механізми використання коштів, передбачених в бюджеті для 
здійснення першочергових екологічних заходів (Урядовий портал 
(http://www.kmu.gov.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Уряд наполягає на якісній підготовці об’єктів соціального призначення до 
осінньо-зимового сезону 2010-2011 років. На цьому наголосив Прем’єр-міністр 
України М. Азаров. 

Прем’єр-міністр зауважив, що питанню підготовки навчальних закладів до 
нового 2010-2011 навчального року буде присвячено окреме спеціальне засідання 
уряду. Зокрема, розглядатимуться питання завершення ремонтних робіт та 
готовності будівель шкіл та дитячих садків, забезпеченості учнів початкової 
школи безкоштовним гарячим харчуванням, протипожежної безпеки, готовності 
транспорту для перевезення дітей до шкіл, кадрове забезпечення шкіл і дитячих 
садків. 

 «Окрема проблема – забезпеченість підручниками та оснащення учбових 
кабінетів», – наголосив М. Азаров та доручив Міністру освіти та науки             
Д. Табачнику особисто прозвітувати з цього питання (Урядовий портал 
(http://www.kmu.gov.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Кабинет Министров отменил отдельные пункты своего постановления 
№ 1241 от 25 ноября 2009 года, согласно которым компании ДК «Газ 
Украины» было поручено переуступить Государственной налоговой 
администрации права требования долгов за природный газ предприятий 
коммунальной теплоэнергетики и газоснабжающих компаний. 

Соответствующее решение принято на заседании правительства 25 августа. 
Также признано утратившим силу положение постановления №1241, согласно 
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которому ГНАУ должна была обеспечивать уменьшение налогового долга НАК 
«Нафтогаз Украины» на сумму, эквивалентную поступившей по обязательствам, 
права требования по которым были уступлены (МинПром – информация бизнес-
класса (minprom.com.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Кабинет Министров Украины утвердил перечень видов хозяйственной 
деятельности, для ведения которых необходимо получить разрешения. Об 
этом сообщили в пресс-службе Госкомпредпринимательства. 

Согласно сообщению, в этот перечень включены 144 действия и вида 
деятельности. Остальные виды хозяйственной деятельности могут осуществляться 
по декларативному принципу. Кроме того, из 227 видов разрешительных 
документов оставлен лишь 91. 

В перечень действий и видов деятельности, для ведения которых необходимо 
получение разрешительных документах, в частности, вошли: производство молока 
и молочных продуктов, перевозка опасных отходов, производство и реализация 
элитных семян, хранение зерна и продуктов его переработки, размещение 
внешней рекламы в населенных пунктах, перемещение достопримечательностей 
культурного наследия. 

В то же время в пресс-службе отметили, что указанный в постановлении 
Кабмина перечень видов деятельности в ближайшее время будет сокращен. По 
поручению Премьер-министра Н. Азарова, часть перечисленных разрешений 
должна быть отменена или заменена декларациями материально-технической 
базы, поскольку виды действий и деятельности, которые они регламентируют, не 
составляют опасности для жизни и здоровья населения и окружающей среды. 
После внесения этих изменений разрешения необходимо будет получать на            
125 видов работ и деятельности, а количество разрешений в целом сократится до 
68 (Обком (http://www.obkom.net.ua). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

Министерство труда и социальной политики Украины предлагает не 
выплачивать досрочно назначенные пенсии тем, кто продолжает работать. 
Об этом свидетельствует подготовленный ведомством законопроект «О внесении 
изменений в некоторые законы Украины». 

Всего же подготовленный Минтруда законопроект предполагает внесение 
изменений в 14 разных законов, в частности, «О пенсионном обеспечении», «О 
статусе и социальной защите граждан, которые пострадали вследствие 
Чернобыльской катастрофы», «Об основных принципах социальной защиты 
ветеранов труда и других граждан пожилого возраста в Украине», «Об 
общеобязательном пенсионном страховании», «О государственной социальной 
помощи лицам, которые не имеют права на пенсию, инвалидам». 

В пояснительной записке к законопроекту также отмечается, что принятие 
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данного документа приведет к дополнительным поступлениям в Пенсионный 
фонд в 2011 году в размере 4,9 млрд грн (Четверта Влада (4vlada.net). – 2010. – 
26.08). 

 
*** 

Министерство внутренних дел призывает граждан Украины сдать 
нелегально хранящееся оружие, боеприпасы и взрывчатку в период с 25 по            
31 августа. Об этом говорится в сообщении департамента по связям с 
общественностью МВД. 

МВД отмечает, что ситуация с распространением нелегального оружия 
остается напряженной и дестабилизирует оперативную обстановку 
(PRESIDENT.org.ua (http://president.org.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Министр экономики В. Цушко считает, что второй волны 
экономического кризиса в Украине не будет.  

Как сказал В. Цушко, в основу подготовки макропоказателей, по которым 
будет просчитываться проект бюджета на 2011 год, легли прогнозы экспертов 
международных организаций, в том числе МВФ и Всемирного банка.  

Министр также отметил, что «внутренних факторов для подорожания 
продуктов в Украине нет». При этом, констатировал он, в мире сейчас 
наблюдается ажиотажный спрос на зерновые: в одних странах была сильная 
засуха, в других – ливни, поэтому тот урожай, который они ожидали, собран не 
будет. «А так как мы являемся членами ВТО, мы интегрированы в мировую 
экономику. Ясно, что это влияет на внутренний рынок: наши производители хотят 
больше продукции отправить на экспорт, чтобы больше заработать», – от метил        
В. Цушко.  

Однако, по его мнению, «если уменьшить этот ажиотаж по отношению к 
внутреннему рынку, у нас не будет оснований для поднятия цен на какие-либо 
продукты – начиная с хлебобулочных изделий и заканчивая продукцией 
животноводства» (PRESIDENT.org.ua (http://president.org.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Институт инновационных технологий и содержания образования при 
Министерстве образования по результатам тендера заключил договор на 
закупку 139 школьных автобусов. Об этом сообщили в Министерстве экономики. 

Контракт на сумму 44,82 млн грн заключен с ООО «Херсонское 
автомобильное объединение «Анто-Рус». 

По данным ГНАУ, соучредителем «Анто-Руса» является замглавы 
Херсонской облгосадминистрации А. Хоменко (ProUa.com – Новости Украины 
(proua.com). – 2010. – 25.08). 
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*** 
Министерство охраны окружающей среды решило закупить услуги по 

перевозке руководителей министерства. Сумма закупок составила 793 тыс. грн, 
говорится в бюллетене госзакупок. 

Как известно, 21 июля Премьер Н. Азаров запретил осуществлять 
приобретение автомобилей для нужд чиновников. Он также поручил 
Госказначейству прекратить финансирование чрезмерных расходов 
правительства. 

«В связи с этим я обращаюсь к членам Кабинета Министров с требованием 
даже не планировать использование средств на приобретение новых служебных 
автомобилей, дорогой техники, мебели, не допускать расходования средств на 
ремонты кабинетов и т.п.», – сказал тогда Н. Азаров (Флот 2017 
(http://flot2017.com/ru). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

Украинско-российские отношения развиваются в духе равноправного 
стратегического партнерства, – так прокомментировал результаты 
сегодняшних политических консультаций на уровне заместителей министров 
иностранных дел Украины и РФ заместитель министра иностранных дел 
Украины Р. Демченко. 

Стороны подтвердили готовность к продолжению работы над проектом 
декларации о содержании украинско-российского стратегического партнерства, 
призванной зафиксировать взаимное стремление вывести межгосударственные 
отношения на качественно новый уровень. Состояние подготовки этого документа 
обсудят на ближайшем заседании подкомитета по международному 
сотрудничеству в сентябре в Москве. 

Во время рассмотрения вопросов, связанных с пребыванием ЧФ РФ на 
территории Украины, стороны отметили позитивную динамику в имплементации 
договоренностей, достигнутых на наивысшем уровне 21 апреля 2010 года. 
Дипломаты подтвердили взаимную заинтересованность сторон в активизации 
работы по усовершенствованию договорно-правовой базы, которая 
регламентирует пребывание российского флота на украинской территории.  

Рассмотрены также перспективы расширения участия российской стороны в 
развитии социально-экономической сферы Севастополя и других населенных 
пунктов, в которых дислоцируются военные формирования ЧФ РФ. Следующее 
заседание подкомиссии по вопросам функционирования ЧФ РФ и его пребывания 
на территории Украины пройдет в декабре этого года (Флот 2017 
(http://flot2017.com/ru). – 2010. – 26.08). 
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*** 
Керівник робочої групи з національних проектів Комітету з економічних 

реформ В. Каськів озвучив перелік національних проектів, що пропонуються до 
реалізації найближчим часом, зокрема: будівництво на чорноморському 
узбережжі терміналу з прийому скрапленого газу; будівництво вітрових і 
сонячних електростанцій; будівництво доступного житла, сучасних комплексів з 
переробки твердих побутових відходів; програма забезпечення населення якісною 
питною водою; створення національної інформаційно-комунікаційної мережі на 
основі технології 4G; формування стратегічного плану та проектів розвитку міст; 
нова якість охорони материнства і дитинства; створення та розвиток програми 
«Олімпійська надія 2022»; створення швидкісного сполучення між Києвом та 
аеропортом «Бориспіль». У майбутньому – також розвиток українського 
судноплавства. 

За словами керівника робочої групи з нацпроектів, надходження перших 
інвестицій очікується вже наступного року. 

Говорячи про національний пріоритет «нова енергія» та проект з будівництва 
на узбережжі Чорного моря терміналу з прийому скрапленого газу, міністр палива 
та енергетики України Ю. Бойко зауважив, що до кінця поточного року буде 
завершено відбір розробників терміналу і запропоновано корпоративну модель 
учасників цього проекту, що буде реалізовуватися без жодного навантаження на 
державний бюджет. 

Така ж ситуація, за інформацією міністра, і з проектами по екологічно чистій 
енергії. Зокрема, без жодного навантаження на держбюджет буде збудовано кілька 
сонячних і вітрових електростанцій (Офіційне інтернет-представництво 
Президента України (http://www.president.gov.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Градостроительный совет при Министерстве регионального развития и 
строительства согласовал концепцию стратегического развития Киева, 
которая является базой для разработки нового генерального плана развития 
столицы до 2025 года. Об этом на заседании совета сказал его председатель, 
заместитель министра регионального развития и строительства И. Соколов. 

Согласно озвученным на заседании градостроительного совета данным 
предусматривается сокращение прогнозируемой ранее на 2025 год общей 
площади жилищного фонда с 93,5 млн кв. м до 85,1 млн кв. м. 

Как было сказано на заседании, численность постоянного населения на 
начало 2026 года в Киеве составит 3,1-3,3 млн человек, фактического населения – 
3,7-3,9 млн человек, численность постоянного населения Киевской агломерации – 
до 4,8 млн человек. 

Согласованную концепцию в сентябре планируется вынести на рассмотрение 
Киевского городского совета (МинПром – информация бизнес-класса 
(minprom.com.ua). – 2010. 25.08). 
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Політика 
 
Комитет избирателей Украины констатирует неготовность ячеек 

партии Всеукраинское объединение «Батьківщина» к очередным местным 
выборам. Об этом заявил председатель КИУ А. Черненко. 

«Сегодня не нужно быть специалистом, чтобы констатировать полную 
неготовность БЮТ на местах к местным выборам. Исключая немногочисленные 
бигборды в нескольких регионах, избирательную кампанию «Батьківщина» до сих 
пор не начала», – отметил эксперт. 

По его словам, при этом Партия регионов, которая является основным 
политическим конкурентом «Батьківщини», уже активно проводит подготовку к 
выборам. Среди задач ПР на этих выборах А. Черненко называет не только борьбу 
за свой электорат, но и установление контроля за местными ячейками БЮТ 
(МинПром – информация бизнес-класса (minprom.com.ua). – 2010. 25.08). 

 
*** 

Украина и Россия намерены приступить к подготовке соглашения об 
использовании навигационно-гидрографических объектов в Крыму. Об этом 
сообщил посол по особым поручениям Министерства иностранных дел РФ            
А. Бавыкин на встрече с журналистами в четверг в Киеве. По его словам, 
украинская и российская стороны регулярно проводят заседания соответствующих 
рабочих групп по вопросам использования навигационно-гидрографических 
объектов, которые арендует Черноморский флот РФ. 

«Мы сейчас вместе с украинскими коллегами находимся на той стадии, когда 
уже есть наметки на подготовку соответствующего соглашения, в котором будет 
предусмотрен порядок совместного использования ряда этих объектов, которые 
находятся в аренде Российского флота в Крыму», – сообщил А. Бавыкин. 

В свою очередь заместитель министра иностранных дел России Г. Карасин 
отметил, что в целом стороны рассматривают ряд проектов договоров по ЧФ РФ, 
которые в будущем могут быть подписаны. «У нас в проработке сейчас находится 
немало соглашений, число проектов, которые рассматриваются, достигают 
тринадцати – это не мало», – подчеркнул он. 

Г. Карасин также сообщил, что в конце нынешнего года стороны проведут 
заседание совместной подкомиссии по вопросам базирования ЧФ РФ в Крыму 
(Версии.com (http://www.versii.com.ua). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

Печерский районный суд Киева разрешил провести внеплановую ревизию 
финансово-хозяйственной деятельности Госказначейства. 

Ревизию поручено провести совместно представителям Счетной палаты и 
Главного контрольно-ревизионного управления в период до 16 сентября.  
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Как отмечается в постановлении суда, Генеральная прокуратура Украины в 
настоящее время расследует уголовное дело, возбужденное 28 апреля 2010 в 
отношении должностных лиц Кабинета Министров, Министерства финансов и 
Госказначейства в период руководства правительством Ю. Тимошенко.  

Расследование ведется по фактам нарушения бюджетного законодательства и 
злоупотребления служебным положением, повлекшим тяжкие последствия. 
(МинПром – информация бизнес-класса (minprom.com.ua). – 2010. 25.08). 

 
*** 

Посол Франції в Україні Жак Фора вважає «аномальним» змішування 
функцій деякими представниками влади, зокрема в СБУ. Таку позицію він 
озвучив в інтерв’ю журналу «Профіль». 

«З мого погляду, не зовсім доречне змішання ролей деякими представниками 
державної влади. Зокрема, я маю на увазі СБУ, що, на мій погляд, зараз присутня 
практично у всіх сферах життя країни. Ця тенденція аномальна і викликає 
серйозну стурбованість», – відзначив посол. 

Посол закликає владу України дотримуватися основних свобод у 
політичному житті і роботі ЗМІ (Громадський Спротив (http://sprotiv.org). – 2010. 
– 26.08). 

 
*** 

Вірогідність арешту колишнього першого віце-прем’єра О. Турчинова 
висока. Про це заявив лідер «Народної самооборони» Ю. Луценко. 

За його словами, «саме з цією метою раніше і були затримані чиновники 
Кабміну Юлії Володимирівни». 

Лідер «Народної самооборони» зазначив, що при Ю. Тимошенко всі ці люди 
працювали в державних органах, які вели листування з О. Турчиновим. А тепер, 
на його думку їх намагаються змусити дати проти нього свідчення. 

В правоохоронних органах чутки про «підкоп» під О. Турчинова не 
підтверджують (zaxid.net (http://zaxid.net). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

Блок Юлии Тимошенко намерен начать с 26 августа акцию по сбору 
подписей киевлян под обращением к депутатам в Верховной Раде с просьбой 
не поддерживать предоставление Киевскому городскому совету права 
ликвидировать райсоветы. 

Об этом сказал депутат ВР, член фракции БЮТ А. Семинога. 
По его словам, решение, принятое Киевсоветом в среду, является 

незаконным, неконституционным и угрожающим ликвидации местного 
самоуправления. 

А. Семинога также отметил, что в рамках этой акции также будут собираться 
подписи киевлян к депутатам Рады поддержать инициативу о введении моратория 
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в Киеве на повышение тарифов на коммунальные услуги в городе (Обком 
(http://www.obkom.net.ua). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

Лидер БЮТ Ю. Тимошенко предупреждает, что власть хочет увеличить 
президентский срок до 7 лет и отказаться от парламентских выборов в           
2012 году.  

Об этом она заявила на митинге по случаю Дня Независимости в Киеве. 
«Следующий план четкий и понятный: В. Янукович поставил задачу внести 

изменения в Конституцию, и пролонгировать пребывание президента при власти с 
5 до 7 лет», – заявила Ю. Тимошенко. 

«Это значит, что в 2015 они не хотят видеть переизбрания президента», – 
предупредила лидер БЮТ. 

«И еще они предупредили, что уже в ближайшее время, уже в сентябре они 
возвратятся к Конституции Л. Кучмы», – подчеркнула она («Вся-Правда» 
(http://vsyapravda.com). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Лидер БЮТ Ю. Тимошенко призывает украинцев 7 сентября провести 
митинг против повышения тарифов и нового налогового кодекса. Такое 
предложение она озвучила на митинге в Киеве. 

«Это такая предупредительная большая забастовка против того, что 
повышают тарифы, что увеличивают пенсионный возраст, что принимают 
налоговый кодекс, который зачищает малый бизнес, против того, что 
взяточничество сегодня достигло апогея», – объяснила Ю. Тимошенко. 

Она выразила надежду, что акция будет «массовой и мощной» (Mobus.com 
(http://www.mobus.com). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Лідер ПСПУ Н. Вітренко не виключає можливості об’єктивного 
об’єднання парламентської і позапарламентської опозицій проти пропозиції 
Президента України В. Януковича щодо необхідності вдосконалення 
Конституції країни. 

 «Мушу сказати, що на сьогоднішній день об’єктивні процеси в цьому 
напрямі йдуть, але це стосується безпосередньо конкретних етапів позиційної 
боротьби. Але принципового об’єднання з «помаранчевими» в єдину політичну 
силу у нас ніколи не станеться «, – зокрема, сказала вона. 

За словами політика, основними перепонами для об’єднання ПСПУ і БЮТ є 
«найважливіші суперечності в цивілізаційних засадах» (zaxid.net (http://zaxid.net). 
– 2010. – 26.08). 
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*** 
Оппозиция пытается замаскировать свои очередные партийные издания 

под «единственные независимые общеукраинские национальные газеты». Об 
этом заявил народный депутат от Партии регионов О. Муц, комментируя 
заявление лидера БЮТ Ю. Тимошенко, относительно инициативы создания 
независимой общеукраинской национальной газеты. 

«Создавать «независимые» издания – это не дело политиков, действительно 
независимая пресса должна быть отделена как от провластных, так и от 
оппозиционных политиков», – заявил «регионал» (From-ua (http://www.from-
ua.com). – 2010. – 25.08). 

 
 

Економіка 
 
НАК «Энергетическая компания Украины» по итогам 6 месяцев работы 

получила 139 млн грн чистой прибыли по сравнению с 415,3 млн грн чистого 
убытка, полученного за аналогичный период 2009 года. Об этом говорится в 
сообщении госхолдинга.  

Энергогенерирующие компании НАК ЭКУ поставили потребителям 
электроэнергии на 18,3 млрд грн по сравнению с 15,1 млрд грн за 6 месяцев           
2009 г. Оплачено электроэнергии потребителями на 17,8 млрд грн, или 97,3 % 
товарного отпуска.  

При этом в январе-июне 2009 г. в оплату поступило 14,8 млрд грн, или            
98,5 %. Долг потребителей на 1 июля 2010 г. достиг 6,9 млрд грн и увеличился с 
начала года на 440 млн грн, или на 6,8 %. Прирост долга за такой же период 2009 
года составил 131,4 млн грн, или 2,1 %. 

Энергокомпании рассчитались за уголь с госпредприятием «Уголь Украины» 
за 6 месяцев на 102,7 %, за газ – на 104,6 %. При этом генерирующие компании 
НАК ЭКУ внесли за газ 45 млн грн предоплаты. Коэффициент использования 
установленной мощности блоков ТЭС возрос до 23,2 % с 21,1 % за 6 месяцев          
2009 года (МинПром – информация бизнес-класса (minprom.com.ua). – 2010. 
25.08). 

 
*** 

На 1 августа объем невыплаченных зарплат в Украине уменьшился на     
13,5 %, до 1,55 млрд грн. Об этом сообщила пресс-служба Государственного 
комитета статистики. 

Наибольший объем невыплаченных зарплат на 1 августа был зафиксирован в 
Донецкой области – 285,4 млн грн, в Киеве – 167,2 млн грн и Луганской области – 
148,6 млн грн. По данным сообщения, максимальный размер задолженности 
наблюдается в промышленности – 829,8 млн грн, строительстве – 220,4 млн грн, 
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сфере транспорта и связи – 137,7 млн грн, операций с недвижимостью –             
161,8 млн грн, а также сельского хозяйства – 52,3 млн грн. 

В июле задолженность по выплате заработной платы за счет средств 
государственного и местных бюджетов уменьшилась на 42,7 % по сравнению с 
июнем, составив на 1 августа 2010 г. 12,054 млн грн. 

На 1 июля размер невыплаченных зарплат уменьшился на 5 % по сравнению с 
1 июня до 1,8 млрд грн (МинПром – информация бизнес-класса 
(minprom.com.ua). – 2010. 25.08). 

 
*** 

На господдержку угольной отрасли Донецкой области в августе 
правительством было выделено 430 млн грн. Об этом сообщил председатель 
Донецкой облгосадминистрации А. Близнюк. 

По его словам, указанные средства предназначены на реструктуризацию 
угольных шахт III группы и финансирование работ по разработке новых лав.  

Кроме того, в ближайшие два дня будут получены 346 млн грн на погашение 
задолженности по заработной плате. «Заработная плата будет выплачена 100 %», – 
подчеркнул губернатор (МинПром – информация бизнес-класса 
(minprom.com.ua). – 2010. 25.08). 

 
*** 

ДК Газ Украины сообщает, что не будет заключать договора на 
снабжение природным газом в новом отопительном сезоне 2010-2011 годов и 
прекратит выделять плановые объемы природного газа предприятиям 
коммунальной теплоэнергетики (ТКЭ) не погасившим задолженность за 
природный газ, потребленный с 1 октября 2009 года. 

Кроме того, Газ Украины призывает руководителей местных органов власти и 
предприятий срочно принять меры по погашению задолженности за природный 
газ, потребленный в течение отопительного сезона 2009-2010 годов. 

По состоянию на 20 августа нынешнего года столичная энергокомпания АЭК 
Киевэнерго задолжала ДК Газ Украины свыше 1,94 млрд грн (уровень оплаты в 
2010 г. – 55 %). 

Вместе с тем, на 100 % рассчитались теплоэнергетические предприятия 
Николаева, на 97 % – Черновицкой, на 95 % – Полтавской, на 90 % – Львовской и 
Черкасской областей. 

ДК Газ Украины сообщает, что из-за низкого уровня расчетов и 
невыполнения договорных обязательств по стопроцентной оплате стоимости 
потребленного природного газа, на протяжении последних месяцев были сменены 
руководители ряда теплоснабжающих предприятий функционирования ЧФ РФ и 
его пребывания на территории Украины пройдет в декабре этого года (Флот 2017 
(http://flot2017.com/ru). – 2010. – 26.08). 
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*** 
Украина намерена в 2010 году сократить потребление топливного газа, 

который используется для работы газоперекачивающих агрегатов в 
газотранспортной системе (ГТС), с более чем 6 млрд до 3-5 млрд куб. м. Об 
сообщила пресс-служба Министерства топлива и энергетики.  

По словам главы министерства Ю. Бойко, увеличение транзитного 
потенциала Украины является приоритетной задачей развития топливно-
энергетического комплекса. «Мы должны приложить значительные усилия, чтобы 
наша ГТС имела конкурентное преимущество и не осталась пустой», – сказал он. 
По словам министра, в этом аспекте важна скорейшая модернизация ГТС.  

По данным Минтопэнерго, за 7 месяцев 2010 г. по территории Украины 
транспортировано транзитом 57,4 млрд куб. м природного газа, что на            
10,5 млрд куб. м, или на 22,4 % больше, чем за 7 месяцев 2009 г. (Главком: 
Новости политики и экономики(http://glavcom.ua). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

Украина сможет получать сжиженный газ по цене 190 долл. тыс. куб. м 
после строительства терминала по приему сжиженного газа в одном из 
черноморских портов. Об этом заявил министр топлива и энергетики Ю. Бойко. 

«Учитывая все составляющие процесса доставки сжиженного газа, после 
проведения переговоров с Египтом, сегодня цена сжиженного газа на входе в 
Украину будет 190 долл тыс. куб. м на этом терминале», – сказал министр. 

Он также отметил, что сегодня Украина получает российский газ, 
поступающий по трубопроводам, по цене 250 долл. тыс. куб. м. Как сообщалось, 
31 марта Кабмин одобрил строительство терминала по приему сжиженного газа на 
берегу Черного моря. Указанным документом Министерству топлива и энергетики 
и НАК «Нафтогаз Украины» поручено до конца текущего года подготовить ТЭО 
этого проекта (МинПром – информация бизнес-класса (minprom.com.ua). – 2010. 
25.08). 

 
*** 

25 серпня уряд повинен був прийняти постанову про введення квотування 
експорту зерна в Україні. Однак в останній момент це питання було виключено з 
порядку денного засідання. 

Це вже третій випадок, коли уряд провалює прийняття відповідної постанови. 
Експерти вважають, що влада навмисно затягує з введенням квот на експорт 
зерна. 

Учасники ринку називають ще одну причину зволікання – восени МВФ має 
намір провести перший моніторинг виконання Україною програми співпраці, і в 
цьому світлі введення обмежень на експорт зерна вкрай небажано. 

Раніше Світовий банк звернувся до країн-експортерів з закликом не 
наслідувати приклад Росії і не вводити експортних обмежень. 
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За даними учасників ринку, квотування в Україні може бути введено з            
15 вересня (Економічна правда (http://www.epravda.com.ua). – 2010. – 26.08). 

 
*** 

В связи с дефицитом гречки отечественного производства Украина уже в 
ближайшее время будет вынуждена начать закупки этой крупы в Китае. Об 
этом сообщил директор консалтингового агентства «ААА» С. Наливка. 

«В Украине было посеяно на 25 % меньше гречки, чем в 2009 г. Объемы 
урожая уменьшились на 29 %. Страна получит всего около 165 тыс. т сырья или 
около 148 тыс. т готовой крупы при потребности 280-300 тыс. т в год. Это 
половина от необходимого», – сказал он. 

По словам эксперта, качество китайской гречки полностью соответствует 
украинским нормам. 

При этом С. Наливка подчеркнул, что даже импортные поставки не смогут 
остановить рост цен на эту культуру в Украине (Главком: Новости политики и 
экономики (http://glavcom.ua). – 2010. – 25.08). 

 
*** 

Стабілізація ситуації у фінансовій сфері поки не позначилася на 
зростанні обсягів кредитування.  

За перші сім місяців 2010 р. кредитний портфель виріс тільки у трьох банків з 
першої десятки. 

Так, портфель Приватбанку за 7 місяців виріс на 16 % до 11,5 млрд грн, 
Укрексімбанку – на 3,3 % до 1,5 млрд грн, Промінвестбанку – на 0,03 % до            
6,4 млн грн.  

Лідером зі скорочення портфеля позик виявився ОТП Банк, скоротивши його 
– 19,6 %, і якому повернули 5,4 млрд грн.  

Трохи менше втратили УкрСиббанк -11,6 %, або 5,30 млрд. гривень, 
Укрсоцбанк -8,9 % або 3,4 млрд грн, тощо. 

Проблема зниження обсягів кредитних портфелів, що погіршує фінансові 
результати установ, відбивається на всій банківській систем. 

За даними НБУ, за 7 місяців з економіки на банки повернулися 12 млрд грн, 
що становить 11,7 % загального портфеля.  

При цьому населення активно погашає позики, а підприємства більше 
отримують нових кредитів. 

Небажання нарощувати видачу кредитів фінансисти пояснюють низькою 
платоспроможністю переважного числа позичальників (Економічна правда 
(www.epravda.com.ua). –- 2010. – 26.08).  

 
*** 

Национальная акционерная компания «Нафтогаз Украины» 
рассматривает вопрос разработки нефтегазовых месторождений в 
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Астраханской области. Об этом сообщается в отчете областной администрации 
по результатам встречи посла Украины в России В. Ельченко с губернатором 
Астраханской области РФ Александром Жилкиным. 

По данным пресс-службы, Астраханская область планирует принять участие 
в проектах украинской нефтегазовой компании (Главком: Новости политики и 
экономики (http://glavcom.ua). – 2010. 25.08). 

 
*** 

Ліквідація 70 свердловин «Укрнафти» принесе державі щорічне 
недоотримання до бюджету 250 млн грн рентної плати за видобуток нафти і 
газу.  

Про це йдеться у зверненні профспілкових організацій працівників 
Охтирського нафтопромислового району ВАТ «Укрнафта» до керівництва 
держави. 

Як наголошується в повідомленні, розпорядження прокурора Сумської 
області, яким ВАТ «Укрнафта» слід вжити невідкладних заходів щодо усунення 
виявлених порушень шляхом звільнення незаконно зайнятих земельних ділянок і 
припинення видобутку вуглеводнів на 70 нафтогазовидобувних свердловинах, 
передбачає фізичну ліквідацію цих видобувних свердловин.  

Як заявляють профспілки, це, в свою чергу, спричинить значне зменшення 
обсягів видобутку нафти і газу, істотне зменшення надходжень податків та інших 
обов`язкових платежів до бюджету (ренти, збору за геологорозвідувальні роботи, 
плати за користування надрами, ПДВ, податку на прибуток, плати за землю), 
скорочення чисельності штату нафтогазовидобувного управління 
«Охтирканафтогаз» і Охтирського управління бурових робіт.  

Також необхідні будуть значні витрати на фінансування заходів щодо 
ліквідації свердловин, можливе виникнення ризиків екологічного характеру, 
наголошується в повідомленні (Економічна правда (www.epravda.com.ua). – 2010. 
– 25.08).  

 
*** 

Профицит платежного баланса Украины в июле 2010 г. Состави             
$0,743 млрд, что в 3,8 раза меньше, чем положительное сальдо в июне 
текущего года. Об этом сообщил Национальный банк Украины. 

«В июле 2010 года пятый месяц подряд сводный платежный баланс 
формируется с профицитом. В результате профицит с начала года вырос до            
$5,2 млрд, тогда как за соответствующий период минувшего года дефицит 
составлял $8,2 млрд», – отмечает НБУ. 

В его сообщении указывается, что в отличие от предыдущих месяцев 
профицит сводного платежного баланса в июле был сформирован исключительно 
за счет притока по капитальному и финансовому счету ($1 млрд), а сальдо 
текущего счета было отрицательным ($0,255 млрд). 
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Формирование дефицита текущего счета в июле, отмечает НБУ, было 
вызвано как сезонным ростом импорта товаров (до $5,2 млрд с $4,7 млрд в июне), 
так и сокращением экспортных поставок (до $4,3 млрд с $4,4 млрд) по ряду 
ключевых групп (по металлопродукции – на 12,5 %). В результате сальдо 
текущего счета с начала года сократилось почти до нуля ($24 млн). 

Профицит по капитальному и финансовому счету в июле в размере $998 млн 
был сформирован поступлением средств от продажи квот на выбросы углекислого 
газа от Японии ($190 млн), внешними поступлениями других секторов экономики 
(не банков) и продолжением роста задолженности по торговым кредитам, 
сообщает Нацбанк. 

По его данным, в частности, чистый приток по кредитам и облигациям 
реального сектора в июле составил $531 млн (rollover – 161 % против 106 % в 
июне), тогда как аналогичное сальдо у банков оказалось отрицательным –            
$318 млн (rollover – 75 % против 88 % в июне). 

НБУ также указывает, что в июле объемы поступления наличной валюты вне 
банковского сектора выросли до $312 млн с $136 млн в июне и отрицательными 
значениями в предыдущие три месяца, что связано с сезонным поступлением от 
иностранных туристов. В целом за семь месяцев рост объемов наличной валюты 
вне банков вырос на $1,5 млрд, что в 3,7 раза меньше, чем за семь месяцев            
2009 года. 

По данным НБУ, прямые иностранные инвестиции в июле 2010 года 
снизились до $283 млн с $755 млн в июне. Однако в целом за январь-июль их 
объем составил $2,55 млрд, что на 2,8 % больше, чем за аналогичный период            
2009 года (Перший Діловий канал 2009 (http://www.fbc.net.ua). – 2010. – 26.08). 

 
 

 

 


